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Rezultati poslovanja v prvem polletju
Dobra polovica leta 1974 je za nami. Če ravno že nekoliko pozno je še vedno čas, da delovne rezultate, ki smo jih v tem času dosegli, 

Primerjamo z zastavljenimi cilji, da se pohvalimo, pa tudi povemo, kje so še vedno slabe točke našega dela.

Poslovanje lahko označimo 
K°t uspešno. Gospodarski 
J!ačrt nam je začrtal visoko 
uzično povečanje proizvod
ni® (v obratu konzerviranih 
®°z 23 %, avtoopremi 13 %, 
®stali embalaži 6%), ki je 

tudi dosežen z 101 %. V 
Produktivnosti dela smo to- 
r^j napravili korak naprej. 
Namenoma najprej govorim 
0 tem kazalcu, saj na njega

niso vplivale inflacija in no
ve višje cene, ki so močno 
spremenile, pa tudi po svo
je oblikovale vrsto ostalih 
kazalcev poslovanja. Dobra 
oskrbljenost s potrebnimi su
rovinami, ter dovolj ali pa 
celo preveč naročil so omo
gočili nemoteno izvajanje go
spodarskega načrta. Premajh
no število sodelavcev je bi
la pravzaprav edina trajna in

še nepremagana težava na 
poti k še boljšim gospodar
skim dosežkom.

Začasno urejanje cene na
šim izdelkom so seveda ob 
doseganju ostalih normativov 
morale dati ugoden finančni 
rezultat poslovanja. Dosegli 
smo 270 milijonov din celot
nega dohodka (leto 1973 sa
mo 167) in 76,6 milijonov din 
dohodka (lani 47,4 milijonov

din). Visoko povečanje do- 
hoka je rezultat ne samo po
večanega obsega dela ampak 
tudi zmanjšanih porabljenih 
sredstev. Ugotoviti namreč 
moramo, da so se stroški po
slovanja gibali v predvidenih 
okvirih ali pa so bili celo 
nižji. Tako se je njihov delež 
v strukturi dohodka znižal od 
predvidenih 74,2 % na 71,7 %. 
Visok ustvarjeni dohodek

nam je omogočil seveda tudi 
ustrezno nagrajevanje in ob
likovanje skladov podjetja. 
Čeprav so pogodbene in za
konske obveznosti kar za 
42 % večje kot smo jih pred
videli z gospodarskim načr
tom, smo lahko zagotovili iz
plačila OD v načrtovani vi
šini in ob tem dosegli visok

(nadaljevanje na 3. strani)

Imenovani direktorji TOZD
V avgustu in septembru so delavski sveti v temeljnih organizacijah združenega dela imenovali individualne poslovodne organe — direktorje 
TOZD. V vseh treh TOZD so imenovali dosedanje vršilce dolžnosti direktorjev, ki so že dolgoletni Saturnužani, zato jih ne predstavljamo z živ- 
Ijenjepisnimi izvlečki, temveč smo jih kar delovno zadolžili, da poročajo o poslovanju v prvi polovici leta, kar objavljamo na naslednjih straneh. 
Odgovore na vprašanje »Kako ste sprejeli imenovanje?«, pa objavljamo pod fotografijami. Tovarišem iskreno čestitamo, želimo jim veliko uspe
hov prj vodenju in tudi sodelovanje pri informiranju.

*n9- Teodor Kralj, za direktorja TOZD Tovarna 
6r*ibalaže imenovan 29. avgusta 1974

te ',s° skrb je treba usmeriti na pravično deli- 
0r ®s®bnih dohodkov znotraj TOZD in znotraj 
nje n'Zach® združenega dela. Znatno diferencira- 
prj m®d mesti, za katere izkušnje kažejo, da ni 

l?ernp, lahko povzroči nepotrebne neprijetnosti. 
c0 '^adicije tovarne Saturnus me navdajajo z ve- 

. strokovni kadri, družbenopolitične organi- 
rp '*e in ves kolektiv lahko z medsebojnim razu- 
i,a aniem in od tod z enotnostjo premosti še take 

prvi Pogled nepremostljive težave.

Ing. Zvone Gogala, za direktorja TOZD Tovar
na avtoopreme imenovan 5. septembra 1974

Živimo v času živahne industrijske ekspanzije, 
začinjene z vrsto problemov. S problematiko svet
lobne opreme vozil živim praktično ves čas svoje 
zaposlitve v Saturnusu. Mislim, da nam krepitev 
daljnih delovnih odnosov in pravo sodelovanje 
vseh zaposlenih dajeta največjo garancijo za us
pehe v prihodnosti. Zato bom temu tudi v bodoče 
posvečal največjo pozornost. Sem optimist.

Janez Smrajc, za direktorja TOZD Orodjarna 
in vzdrževanje imenovan 9. septembra 1974

Sem vesel in prijetnih občutkov, ker smatram, 
da mi je bilo na ta način izraženo zaupanje in 
priznanje za moje dolgoletno prizadevanje pri de
lu v preteklosti. Z druge strani pa sem bil in 
ostajam zaskrbljen spričo nalog in problemov, ki 
po pristojnosti za reševanje spadajo v delokrog 
tega delovnega mesta.

Vendar pa zaupam in sem prepričan, da bomo 
s koncentracijo ter sodelovanjem vseh subjektiv
nih sil v TOZD, ter s pomočjo strokovnih služb, 
premagali tudi največje in najtežje naloge in bo
mo v borbi s problemi izšli kot zmagovalci.



TOZD Tovarna embalaže 
v prvem polletju

Osnovna značilnost TOZD 
embalaže je raznovrstnost 
proizvodov. V prodajnem 
asortimanu je danes 2000 
proizvodov. Po svojem name
nu ti proizvodi služijo za 
embaliranje prehrambenih, 
kozmetičnih in tehničnih iz
delkov. Glede na ta namen 
so za kakovost proizvodov 
podani zelo različni kriteriji 
sprejemljivosti.

Vsekakor najplemenitejše
mu cilju: shranjevanju pre
hrambenega proizvoda služi 
pločevinka. Razumljivo je, da 
prav ta proizvod izdelujemo 
z največjo mero natančnosti.

Ko govorimo o pestrosti 
izdelkov po namenu, ne mo
remo mimo neprijetne res
nice, da nekatere od teh 
proizvodov izdelujemo v pre
majhnih enkratnih količinah. 
Posebno je ta problem pereč 
v tiskarski dejavnosti, kjer 
majhna serija zahteva iste 
priprave kot velika.

Iz gornjih podatkov glavne
ga direktorja lahko vidimo, 
da TOZD embalaža sledi ci
ljem, ki so bili sprejeti v 
začetku leta. Dosegamo fi
zični plan z zadostno natanč
nostjo in tudi finančni rezul
tati so ugodni.

Med osnovne probleme pri 
doseganju še boljših proizvo
dnih rezultatov štejemo še 
vedno nepravočasno menja
vanje obrabljenega strojnega 
parka in iz tega slede zasto
ji v proizvodnji. Na tem me
stu moram javno povedati, 
da je bilo na tem področju 
možno v bližnji preteklosti 
storiti več. Vsi napori vzdr
ževalnih služb le s težavo 
zagotavljajo tok proizvodnje.

Druga značilnost, ki je 
splošno znana, je pomanjka
nje prostorov. Pločevina in 
laki so na prostem. Med na
pravami ni prostora za giba
nje. Pogostokrat prekinjena 
finalizacija, zaradi neprekinje
ne proizvodnje polizdelkov, 
napravi ves obrat komaj pre
hoden. Zaradi tako akutne

ga prostorskega problema 
gradimo skladišče pločevine. 
Načrtujemo graditev central
nega skladišča za barve in 
lake.

Izrednega pomena je odlo
čitev TOZD embalaže, da so
deluje pri graditvi nove to
varne avtoopreme. S tem so
delovanjem TOZD embalaža 
rešuje svojo lastno osnovno 
problematiko »prostor«.

Izdelujejo projekte razpore
ditve embalažnih strojev v 
zgradbi avtoopreme.

Tretja značilnost pretekle
ga obdobja je ta, da smo 
imeli premalo sodelavcev za 
sprejete naloge. Razlog bi 
bilo iskati v splošnem po
manjkanju kadrov.

Gotovo je bralcu znano, da 
obdobje, ki ga opisujem, so
vpada s surovinsko in ener
getsko krizo. Naj povem, da 
pomanjkanja energije n-i bilo 
občutiti v preteklem obdob
ju. S surovinami smo bili 
glede na znane težave zado
voljivo oskrbovani. Le proiz
vodnja konzervnih doz je bi
la včasih ogrožena.

Preteklo 6-mesečno obdob
je je bilo zelo dinamično gle
de prilagajanja samoupravne
ga sistema smerem iz nove 
Ustave.

V tem obdobju smo obli
kovali temeljne organizacije 
združenega dela. Sprejeli smo 
osnovne dokumente kot Sta
tut in samoupravni sporazum. 
Praksa v preteklem obdobju 
dokazuje, da nam še manj
ka interesnih dokumentov, ki 
naj uravnavajo naše delo.

Pogosto naletimo na pro
blem, ko preprosto ne ve
mo, kdo je poklican za re
ševanje le-teh. Prepričan 
sem, da bo nadaljne izpolnje
vanje samoupravnega siste
ma v celoti odstranilo začet
ne pomanjkljivosti.

Dovolite mi, da ob koncu 
opisovanja preteklega ob
dobja povem nekaj misli o 
dveh dejavnostih, ki jim v 
zadnjem času posvečamo več

pozornosti kod kdaj prej. Gre 
za področje dela kakovostne 
kontrole in področja merje
nja dela.

Glede na to, da je delež 
surovin, ki vstopajo v proiz
vodnjo embalaže velik, je 
razumljivo, da se je najprej 
razvila vhodna kontrola.

Prvi resnejši posegi dati
rajo iz prvih let po II. sve
tovni vojni. V zadnjem ob
dobju je ta dejavnost dožive
la določeno poživitev, ki se 
ujema z naročanjem proizvod
nje. Medfazna kontrola je bi

la najprej uvedena v obratu 
Zalog. Prvi statistični kon
cepti so se uveljavili v Ljub
ljanskem obratu že pred 5 
leti. V Sedanjem trenutku se 
vsa pozornost posveča izpo
polnjevanju medfazne kontro
le v Zalogu. Rezultati te de
javnosti se kažejo v velikem 
zmanjšanju reklamacij naših 
kupcev. Pretežno breme de
javnosti na tem področju pa
da na novovključene člane 
v kontrolno službo in zlasti 
na razvojno službo.

Ko govorimo o merjenju 
dela, se moramo zavedati, da 
gre za aktivnost, ki močno 
posega v odnose med ljudmi 
v kolektivu.

Osnovni cilji:
— za približno isto delo, 

približno ista nagrada,
— za več dela, višja na

grada,

— boljši programski pripo
močki,

— boljše izkoriščanje de
lovnega časa,

— poenostavitev pri delu,

se počasi uresničujejo, 
opažamo, da je splošni od
por proti metodi premagan, 
občasne nesporazume pa 
lahko pripisujemo napakam, 
ki so lastne vsaki na novo 
uvajani aktivnosti.

Laže kot o prihodnosti je 
govoriti o preteklosti, ki je 
polna dejstev. Za prihodnost 
lahko rečemo, da se bo ko
lektiv embalaže moral prila
gajati s svojimi cilji, prema
lo nepovedljivim reprodukcij
skim okolnostim. Še naprej 
je pričakovati, da bo eko
nomska nestabilnost močno 
posegla v uspešnost naše 
TOZD.

Novo skladišče 
pločevine že pod

bele
streho

Že 30. oktobra 1973 je Delavski svet sammoupravnih organov sprejel sklep, da bomo 
zgradili novo skladišče bele pločevine, na dvorišču, na skrajnem severnem delu naše tovar
ne ob meji s »Teolom«.

Poskrbeli smo za izdelavo 
projekta, saj je bila lokacij
ska dokumentacija Ljubljan
skega urbanističnega zavoda 
(za katero je po navadi tre
ba čakati po 6 mesecev in 
več), že izdelana in tako za 
pridobitev lokacijskega do
voljenja ni bilo več ovir. Po 
pridobitvi vseh potrebnih so
glasij in potrdil (v tem pri
meru jih je bilo samo 18), 
smo prejeli gradbeno dovo
ljenje 25. januarja letos.

Prvotni projekt je predvi
deval izgradnjo celotnega 
kompleksa med skladiščem 
bele pločevine na zahodni 
strani in robom obrata avto
opreme na vzhodni strani, se 
pravi 413 m2 zaprtega ogre
vanega skladišča in 590 m2 
odprtega pokritega skladi
šča.

Zid na severni strani je 
potekal tik ob cevovodu To

plarne. Zaradi nesolidne se
stave temeljnih tal (nekoč je 
bila to gramoznica in nato 
zasuta), so po projektu po
trebni temelji dimenzij 
2,0X4,50 m in globina 3,50 m 
pod površino terena. S takim 
temeljenjem bi bila potreb
na pridobitev še dela zemlji
šča od Teola in celotna pre
maknitev trase parovoda, kar 
bi bilo zvezano z velikimi 
stroški in časovno daljšim 
obdobjem s pridobivanjem 
vseh potrebnih soglasij in 
delnimi prekinitvami proizvo
dnje vseh tovarn, ki jih na
paja prizadeti parovod. Iz 
vseh teh razlogov smo se že 
Ob izkoličenju objekta odlo
čili za paralelni premik proti 
jugu, za 2,5 m, s tem so se
veda odpadla 4 polja konst
rukcije, -ki mejijo na obrat 
avtoopreme. Aprila smo pri
čeli graditi, potem ko smo 
od treh ponudnikov izbrali 
najugodnejšega: GP »TEHNI
KA« Ljubljana.

Celoten predračun projek
tirane gradnje znaša 2,209.000 
din, to je 2.203 din/m2.Razme- 
rje se je sedaj nekoliko 
spremenilo, ker je odpadlo 
več cenejšega odprtega pro
stora, medtem ko je ostala 
ogrevana zaprta površina ne
spremenjena. Obračun velja 
po prvotnem predračunu, 
vendar po vgrajenih količi
nah. Vrednost do sedaj op
ravljenih del, to je izkop, be
toniranje temeljev in jekle
ne konstrukcije znaša 
815.000 din.

s copilit steklom. V skladi
šču je predvideno kalorifer- 
sko ogrevanje in prisilna 
ventilacija. Del skladišča pro
ti jugu ima nadstrešek dolži
ne 3,15 m.

Tlak v objektu je asfaltbe- 
ton, kot je bil tudi doslej. Vi; 
šina objekta do spodnje vezi 
povezanika znaša 6,0 m. Ce
lotna višina objekta pa je 
8,90 m. Do višine 4,0 m je 
objekt obzidan, nad 4,0 do 
6,0 m pa je pas zasteklitve. 
Del 21,0X18,85 m je zaprto 
ogrevano skladišče, ki ima 
proti vzhodu odprt razkladal- 
ni nadstrešek 10,0X18,85 m 
s pozidano severno steno. 
Rok gradnje je bil 15. avgust, 
vendar izvajalec jeklene kon
strukcije »MONTER« Dravo
grad zaradi že opisanih spre
memb na konstrukciji, ni do
bil pravočasno spremenjene 
dokumentacije in zaradi po
manjkanja nekaterih profilov 
na trgu ni mogel pravočas
no dobaviti konstrukcije, ta
ko da je glavni izvajalec 
»Tehnika« moral prekiniti de
lo za približno dva meseca-

Skladišče, ki je danes že pod streho, še nekaj notranjih del pa bo pločevina na varnem.

Objekt je jeklena konstruk
cija z rastrom stebrov 
6x5,0x 18,85 m. Na stebre
so položeni jekleni palični 
nosilci, jeklene lege HOP C 
12 in salonit. Na delu skla
dišča, ki je ogrevano, so pri
trjene spodaj troslojne kom
bi plošče debeline 5 cm za 
toplotno izolacijo. Osvetlitev 
je na severni in južni strani

Med samo gradnjo se je 
tudi izkazalo, da poteka glav
ni zbiralni kanal 0 50 preko 
osi temelja T, in da je treba 
nujno korigirati traso kanala- 
Ker pa je bil beton kanaliza
cijskih cevi popolnoma do
trajan, smo bili prisiljeni ? 
tem obvestiti Teol, ki je tudi 
koristnik tega kanala in sm° 
potem ob delitvi stroškov 
zamenjali celotno traso k°' 
nala, ki poteka po dvorišču-

Ob vseh teh dodatnih de
lih in zakasnitvah s konstruk
cijo smo morali prestaviti rok 
dograditve skladišča na 1. o k- 
tober 1974, čeprav se zave
damo, da je delo pri pripri' 
vi pločevine za proizvodni0 
zelo otežkočeno, saj je ploče' 
vina razstavljena po celotne01 
območju tovarne.

Marjan Mozetič dipl. ing.9r'
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TOZD Tovarna avtoopreme
Rezultati našega dela kljub 

temu, da plan ni bil v celoti 
izpolnjen, lahko ocenjujemo 
kot ugodne.

Pri tem je treba poudari
ti. da nam ugoden finančni 
rezultat ne sme ustvariti vi
zijo 100 % gospodarske trd
nosti, kajti hitro bi lahko do
živeli težka razočaranja.

Rezultate svojega dela, iz
ražene v številkah, smo ob
ravnavali na zborih delovnih 
hudi, zato jih tu v celoti ne 
oi ponavljal. Vredno pa se je 
zadržati pri enem podatku. 
Fizični obseg proizvodnje 
merjen s statističnimi cena
mi, smo izpolnili 96 %-no. 
Pri tem je treba poudariti, 
oa so potrebe trga večje od 
Plana, ki smo ga sprejeli za 
'■ 1974. Zato 4 neizpolnjeni 
odstotki pomenijo veliko več, 
kakor to lahko opazi površen 
bralec ali nepoznalec proble
matike AO. Razlog za neiz
polnitev planiranega obsega 
Proizvodnje so nezadostne 
zmogljivosti. Razen tehničnih 
zmogljivosti, ki jih postav
ljam na prvo mesto, smo se 
®Pet srečali s problemom 
uuktuacije. Ozka grla v povr
šinski obdelavi — razmašče- 
vanju, fosfatiranju, vakuum
skemu naparevanju nam pov
zročajo velike težave. Delo
ma zastarela delovna pa ob
rabljena oprema povzroča 
Večkrat zastoje. Primanjklaje 
Je zaradi velikih sprotni(i po
treb nemogoče nadomestiti, 
'udi nabavo nekaterih su- 
r°vin; tako domačih kakor 
tujih kooperantov nismo us- 
Peli urediti tako, da bi bila 
Potrebna količina pravočasno 
na za.agi, čeprav je sicer

vrednost zalog materialov in 
polizdelkov sorazmerno viso
ka. Zmogljivosti skladišč 
predstavljajo vse večji prob
lem. Ti navedeni problemi so 
seveda močno ovirali norma
len potek proizvodnje. Teža
ve .razen seveda pomanjka
nje prostorov, bodo v dokajš
nji meri odpravljene s priho
dom dela naročene opreme, 
ki bo dobavljena v zadnji če
trtini leta.

Koncem I. polletja smo pri
čeli organizirati obrat za 
montažo izdelkov v Loškem 
potoku. V tem kraju se nam 
je nudila možnost pridobiti 
nove sodelavce, kar bo pre
cej omililo problem pomanj
kanja delovne sile. Adaptaci
jo zgradbe (stara šola), ki 
smo jo dobili na razpolago, 
bomo v kratkem pričeli.

V tem obratu je že priče
lo delati 23 ljudi. Montirajo 
predvsem izdelke (svetilke), 
katerih sestavne dele proiz
vajajo v glavnem naši koope
ranti in obrat Plastika-Polje. 
Poleg povečanja naših zmog
ljivosti smo ljudem v tem 
kraju nudili možnost zaposlit
ve, ki jo doslej niso imeli.

Namenoma sem se neko
liko dlje zadržal pri proizvod
nih zmogljivostih, ker mi
slim, da je to v tem času 
glavni problem.

Z delom pri osvajanju no
vih izdelkov ne moremo biti 
v celoti zadovoljni. Precej 
pomembnih izdelkov, skoraj 
osvojenih, nam ni uspelo pri
praviti za realizacijo na trgu. 
Sodobne konstrukcije le-teh 
bodo namreč precej pripomo
gle k racionalnejšemu kori
ščenju naših zmogljivosti.

Glede kakovosti naših iz
delkov na trgu ni bilo po
sebnih pripomb. Ne moremo 
pa biti zadovoljni s količino 
izmeta. Razlogi zanj večkrat

tiče v prepozno dobavljenih 
materialih. Razlog za to pa 
je tudi nepopolna kadrovska 
zasedba oddelka za kontrolo 
kakovosti. Zato je akcijo uva

janja integrirane kontrole 
kvalitete nujno pospešiti.

Mislim, da je z dobrim 
medsebojnim sodelovanjem 
vseh zaposlenih, vse kritič
no navedene probleme mož
no hitro in kvalitetno uredi
ti.

Gogola ing. Zvone

V začetku julija se je začelo pripravljati zemljišče za novo tovarno na letališču. Tedaj 
še visoka trava je že skrivala mejne kamne, ki so praktično kazali prostranost nove
ga — našega — prostora. Ta mejni kamen ob katerem smo naredili spominski posne
tek z vodjem izgradnje ing. Marjanom Mozetičem, glavnim direktorjem ing. Mihom 
Košakom in tehničnim direktorjem ing. Lovrom Verčkom, zaključuje najbolj južno za
hodno stran in nam najbližji »vogal« nove tovarne. Ta bo stala vzhodno ob sedanjem 
Vulonu. Zemljišče je pripravljeno, če bo vreme ugodno bo še letos pod streho.

(nadaljevanje s 1. strai

Ostanek dohodka 236 milij 
n°' din.
, Gospodarski načrt je vs 
D°val določilo, da se boi 
?s©bni dohodki v letošnje 
etu gibali usklajeno s sam

upravnimi dogovori o višini 
OD, vendar tako, da bi zago
tovili 3 % stopnjo rasti real
nih osebnih dohodkov. Rezul
tati nagrajevanja v prvem 
polletju nam kažejo, da se je 
povprečni OD v prvem pol

letju 1974 dvignil na 2.460 
din, v zadnjih mesecih izpla
čani pa že presega 2.600 din. 
Torej tudi tu izpoljnjujemo 
gospodarski načrt. Opozoriti 
pa velja, da samo izredno 
dobri rezultati, ki nam prina
šajo dodatno količino oseb

rhe,e-7<*an(' ®0*' v *-°®l(em potoku se je začel oblikovati novi obrat TOZD Tovarna avtoopre- 
9ih' ■ a' se ie tovarna odločila tako? Znano je pomanjkanje delavcev v Ljubljani In v dru- 
de| 'nt*ustr*jskih krajih zato smo se tako kot že mnoge delovne organizacije pred nami z 

0nrl proizvodnje usmerili na deželo, kjer so delavci. Več bomo pisali prihodnjič.

nih dohodkov, povzročajo, da 
nismo prekoračili z družbe
nim dogovorom dovoljeno vi
šino osebnih dohodkov. Osno
va osebnih dohodkov se je 
namreč povečala po družbe
nem dogovoru samo za 8%, 
pri nas pa so se osebni do
hodki dvignili februarja s po
večanjem števila točk v pov
prečju za dobrih 10 % in v 
maju mesecu s povečanjem 
vrednosti točke za približno 
enak odstotek.

Ugodno gibanje proizvod
nje se nadaljuje. Visoka pro
izvodnja je bila zabeležena 
tudi v juliju in avgustu. Lah
ko rečemo tudi, da nimamo 
več večjih skrbi z zagotovit
vijo potrebnih surovin za ne
moteno delo, pa tudi predvi
devanja za naročila naših iz
delkov so dobra. Število so
delavcev pa je prvič po vrsti 
let preseglo 1800. Vse to pa 
še ne pomeni, da se prav 
sedaj ne srečujemo z teža
vami. Visoka cena vseh po
trebnih materialov za našo 
proizvodnjo nam veže več de
narja, kupci počasneje porav
navajo račune za prodano 
blago. Vse to povzroča, da 
nam vse bolj primanjkuje de
narja s katerim bi realizirali 
nakup novih strojev in opre
me. Visoke cene surovin 
nam seveda tudi slabšajo fi
nančne rezultate. Ne gelde 
na visoko proizvodnjo dose

gamo iz meseca v mesec 
manjši dohodek. Zato bo še 
kako potrebno v vseh nasled
njih mesecih skrbno ravna
nje in koriščanje vseh notra
njih rezerv. Teh seveda res 
ni malo, kar pomislimo na 
brezskrbno ravnanje in raz
sipavanje surovin ali pa na 
poslabšano ravnanje z kori
ščenjem delovnega časa.

Naloga, ki smo si jo le
tos zadali, je tudi graditev 
nove tovarne. Danes lahko 
rečemo, da se gradnja odvija 
po začrtanem programu. 
Ljubljanska banka nam je 
odobrila manjkajoča sredstva 
za investicijo, pridobili smo 
lokacijsko dovoljenje za 
gradnjo, sklenili pogodbo za 
graditev z gradbenim pod
jetjem »Tehniko« iz Ljublja
ne, od občinskega sklada 
zemljišč kupili 7 ha zemljišča 
na starem Ljubljanskem leta
lišču, sklenili pogodbo s »So
sesko« za komunalno opre
mo zemljišča; pripravljalna 
dela za graditev proizvodne 
hale so stekla. Septembra 
je bil gotov glavni načrt tovar
ne in zaprošeno gradbeno 
dovoljenje. Tako priačkujemo, 
da bo v oktobru začel rasti 
nov proizvodni obrat »SA
TURNUSA« in najavil skorajš
nje zboljšanje delovnih pogo
jev v vseh sedanjih obratih.

Inž. Miha Košak
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TOZD Orodjarna 
in vzdrževanje

Pred seboj imamo po tem, 
ko smo se organizirali v 
TOZD ORODJARNA IN VZDR
ŽEVANJE, prvič lastni obra
čun rezultatov našega dela.

Obračun poslovanja za pr
vo polletje 1974 daje nasled
nje rezultate:

Celotni doh. 10.642.000 din 
Porabljena sred. 3.654.000 din 
Dohodek 6.988.000 din

Razdelitev
naslednja:
Pogodbene
in
zakonske 
obveznosti 
Osebni doh. 
Skladi

dohodka pa je

875.000 din
4.608.000 din
1.505.000 din

Iz zgornjih podatkov sledi, 
da smo z doseženim rezulta
tom poslovanja lahko zado
voljni. Pripomniti pa moram, 
da v obračun ne moremo po
vsem zaupati, kajti ta nasta
ja prvič v zgodovini poslo
vanja orodjarne in vzdrževa
nja. Zato je vprašanje pravil
nosti kalkulacij in njenih ele
mentov lahko nekoliko pro
blematično. Mislim, da nas 
to trenutno ne sme preveč 
motiti, saj tako prihajamo do 
določenih podatkov, ki bodo 
v prihodnosti osnova za po

slovanje in merjenje delov
nih rezultatov v TOZD OROD
JARNA IN VZDRŽEVANJE.

V prvi polovici leta smo 
izdelali večje število orodij, 
ki so osnova za rojstvo no
vih izdelkov, kot nadomesti
lo za iztrošena, ter v prid iz
boljšav tehnoloških postop
kov ter racionalizacije proiz
vodnje. Sicer pa smo imeli 
stalno pred očmi zastoje in 
izpade v proizvodnih obratih 
zaradi raznih okvar na orod
jih in strojih ter dajali pri 
vsakodnevnem delu vso pred
nost prav odstranjevanju teh 
okvar.

Kljub temu, da pri vsako
dnevnem delu težav različne 
narave ne zmanjka, naj ome
nim le stalne težave glede 
nabave pravega asortimana 
in kvalitete osnovnih orodnih 
in drugih jekel, ter še po
sebno raznega rezilnega 
orodja in delov, nujno potreb
nih pri izvajanju remontnih 
del.

Z nabavo nekatere investi
cijske drobne opreme, še 
predvsem pa z nabavo ero
zijskega stroja ter kopirnega 
rezkalnega stroja smo oprem
ljenost orodjarne dostojno

približali zahtevam današnje
ga časa. Določena dela, ki 
jih preje sploh nismo mogli 
opravljati, ali pa smo jih op
ravljali po razmeroma zasta
reli in dolgi poti, danes lah
ko opravljamo sodobno in 
razmeroma hitro. To prav 
gotovo ustvarja boljše pogo
je za delo v naši TOZD. Bi
stveno pa se nam bodo iz
boljšali pogoji po odselitvi 
obrata Avtoelektrike v nove 
prostore. S tem bodo dani 
pogoji, da bomo lahko ne
katere prostore orodjarne in 
vzdrževanja integrirali ter se 
tako tudi boljše organizirali. 
Pri tem ne gre zanemariti 
celo objektivne možnosti, da 
se orodjarna poveča in raz
širi svojo dejavnost glede 
asortimana in zadovoljevanja 
potreb jugoslovanskega trga 
v širšem smislu. To je lahko 
ena od smeri perspektivnega 
razvoja in nadaljnega poveča
nja podjetja SATURNUS. Te
mu vprašanju bi bilo treba v 
bližnji prihodnosti posvetiti 
določeno pozornost. Z gradit
vijo nove tovarne za Avto- 
elektriko gotovo ne rešuje
mo v okviru združenega pod
jetja samo probleme TOZD 
AVTOELEKTRIKA, pač pa tudi 
problem in možnosti nadalj-

Vili Mozetič ob brusilnem orodnem stroju v TOZD Orodjarna 
in vzdrževanje. Sicer strugar, brusi pa že 10 let. Skrbi ga 
prah, ki mu ventilacijske naprave niso kos.

nega razvoja TOZD EMBALA
ŽE ter TOZD ORODJARNA 
IN VZDRŽEVANJE. Zato me
nim, da je bila odločitev sa
moupravnih organov glede

združevanja sredstev za to 
investicijo na mestu in le še 
z nestrpnostjo pričakujemo 
čimprejšnje realizacije.

Janez Smrajc

Delali smo za Kozjansko
Zadnjo soboto v avgustu smo z delom zaslužili 20 milijonov starih dinarjev osebnih 

dohodkov, ki smo jih namenili za Kozjansko. Takrat še nismo vedeli, da to ne bo zadosto
valo za odstranitev vejiko večje škode kot se je tedaj videla. Odločitev za še en delovni 
dan za Kozjansko je bila drugič nekoliko težja. Končno je zmagal razum in solidarnost in 
5. oktobra smo spet delali. Ta novinarska mini anketa je s prvega dne.

Ko so vodstva vseh petih 
osnovnih organizacij sindika
ta skupaj s člani predsedstva 
konference obravnavali poziv 
slovenskih družbenopolitičnih 
organizacij, naj delovni ljud
je solidarno prispevajo eno
dnevni zaslužek za pomoč od 
potresa prizadetemu Kozjan
skemu, so se skupaj z ope
rativnim vodstvom podjetja 
dogovorili, da bomo v ta na
men delali 31. avgusta.

Čeravno je bila to že dru
ga delovna sobota v mesecu, 
česar nismo vajeni, je delo 
teklo povsem vsakdanje. Iz
koristili smo trenutek in de
lavcem zastavili nekaj vpra
šanj o solidarnosti.

Na prvo vprašanje »Za ko
ga delate danes?« so vsi 
gladko odgovorili »Za od po
tresa prizadeto Kozjansko«. 
Odgovori na preostala vpra
šanja pa so sl nekoliko raz
lični.

Kako se počutite kot člo
vek - delavec, ko veste, da 
je vaše današnje delo name
njeno prizadetim?

Albin Jukič, orodni brusi
lec: Počutim se povsem nor
malno, kot bi delal zase.

Ivanka Bovhan, delavka v 
AO: Prijeten občutek imam, 
z veseljem delam.

Anton Pratnikar, delavec 
brusač v AO: Večkrat se

spomnim ljudi, ki čakajo na 
našo pomoč. To je prijeten 
občutek.

Franc Munda, nastavijalec
v AO: Kot bi delal za sebe. 
Kot vsak drugi dan.

Pavla Zupančič, delavka na 
liniji obokov v embalaži: De
lam z velikim veseljem. S 
sodelavkami smo se že pred 
pričetkom dela dogovorile, 
da moramo doseči normo kot 
vsak drugi dan. Vse delamo 
z velikim veseljem, ker ve
mo, da s tem pomagamo po
trebnim.

Franc Berčič, šofer v em
balaži: Občutek, da nekomu 
pomagaš, je vedno prijeten 
in lep.

Marija Grojzdek, delavka v 
tiskarni: Prijeten občutek
Imam, ker vsi družno poma
gamo prizadetim.

Fani Erbežnik, delavka v 
embalaži: Delaven in lep kot 
vsak drugi dan.

Kako gledate na take po
dobne solidarnostne akcije?

Albin Jakič: Za take akcije 
sem vedno, to je povsem 
normalno človeško, moramo 
si pomagati.

Ivanka Bovhan: Zelo pošte
ne in človeške so take akci
je. V takih primerih, kot je 
na Kozjanskem, pa brez njih 
ne gre.

Anton Pratnikar: Zelo prav

in človeško je to, da se le 
še z denarjem potem ravna 
pošteno.

Franc Munda: Med ljudmi 
to mora biti. Po stari modro
sti »danes tebi, jutri meni«.

Pavla Zupančič: Povsem
odobravam solidarnost. Ta 
med ljudmi mora biti. Ker pa 
smo že ob takih akcijah sli
šali marsikaj, smo dobili ob
čutek, da se naše poštenje 
rado izigra. Zato sem pre
pričana, da bi našj delovni 
ljudje z veliko večjim zaupa
njem delali, če bi ta denar 
sami nesli tja in bili priča 
njegovi porabi.

Franc Berčič: Razumni
ljudje si moramo pomagati, 
le tako se lahko rešujemo v 
nesrečah.

Marija Grojzdek: Mora ta
ko biti. Nikoli se ne ve, ko
mu se bo to jutri zgodilo.

Fani Erbežnik: Rada delam, 
rada pomagam, da bi le za
gotovo vedela, da bo denar 
šel na pravo mesto in pošte
no, kot mislimo. Ob takih ak
cijah se rado koga kaj pri
me na račun revežev. Vsaj 
tako potem slišimo.

Četrto vprašanje smo po
stavili kar tako, iz gole ra
dovednosti, brez kakršnihko
li osnov o potrebnosti, zato 
naj ga bralci vzamejo z re
zervo.

Ali bi bili pripravljeni de
lati še kakšno soboto za so
lidarnostno zbiranje sred
stev, to pot za našo delovno 
organizacijo, na primer za hi
trejšo graditev stanovanj za 
delavce, za novi počitniški 
dom, za saturnuški vrtec in 
podobno?

Albin Jakič: Bil bi vseka
kor, še posebno za vrtec ali 
stanovanja.

Ivanka Bovhan: Če bi bilo 
res potrebno, bj še delala. 
Še posebno pa za vrtec in 
za samska stanovanja, ta 
nam manjkajo.

Anton Pratnikar: Sem pri
pravljen, le da bi se naše de
lo resnično videlo v stvari, 
za katero bi se domenili.

Franc Munda: Bil bi za 
stvari, ki bi se jih na ta na
čin hitreje uresničilo, na pri
mer za vrtec ali pa za novo 
tovarno.

Pavla Zupančič: Za domače 
razmere je drugače. Mislim, 
da si doma lahko rešujemo 
probleme načrtno z normal
nim delom, z večjim prihran
kom iz organizacije dela, 
bolj skrbnim gospodarjenjem 
s sredstvi In podobnim. Tu 
nam leži še veliko sredstev, 
ki bi jih pridobili z najmanj
šim trudom, vendar pa z do
ločeno »solidarno« zavestjo.

Franc Berčič: Bil bi, še po
sebno za stanovanja, ki jih 
je vedno premalo.

Marija Grojzdek: Bi, če ne 
bi šlo drugače In če bi se 
naše delo res poznalo.

Fani Erbežnik: Delala bi le 
za res izjemne primere, ker 
mislim, da si sicer ljudje 
moramo znati bolj sami po
magati. Na primer za stano
vanja, če pričakuješ, da ga

boš dobil kar tako, lahko me
sečni zaslužek poženeš za 
nepotrebne stvari, s tem pa 
se kot človek le kvariš. Mla
dim ljudem pa samopomoči 
že tako manjka. Preveč ča
kajo na družbo.

Tako nam je verjetno 
uspelo dobiti resničen odraz 
razpoloženja in odnosa do 
solidarnostne pomoči med 
Saturnužani. Izbira je bila 
povsem naključna, če se ne 
bi ponavljali zelo enaki od
govori, bi vprašali še več 
članov delovnega kolektiva-

V odgovorih na predzad
nje vprašanje so tudi pomi
sleki in nezaupanje do pošte
nja pri porabi zbranih sred
stev. Res je, da smo v pre
teklosti ob takih primerih sli 
šali marsikaj, vendar vsega 
tudi ni verjeti. Tisti, ki se 
upira pomagati, se navadno 
zelo potrudi najti opravičilo 
— vzrok, ki ga obesi na ve
liki zvon. Upirati se neresni
cam, je v takih primerih ze
lo težko, pa če imaš na raz
polago še tako natančna po
ročila o zbranih In porablje
nih sredstvih.

Končno nam ostane le za
upanje do organov, ki razpo
lagajo z zbranim denarjem 
(preko žiro računov) in nji
hovim poročilom samouprav
nim organom občin ter re
publike. Kaže pa opozorit 
družbo, da bi moral dnevni 
tisk občane še natančneje
obveščati o zbiranju in P°' 
rabi sredstev, pa tudi z ime
ni tistih, ki v imenu družbe 
s sredstvi razpolagajo.

S. G-

Imeti a nič dati, je v mnogi*1 
primerih huje kot krasti
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Naši osebni dohodki, naše delo
Želeli smo nekaj odgovorov s področja osebnih do

hodkov. Kot vedno doslej nam je tudi sedaj na vpraša
nja z veseljem odgovoril vodja finančne službe dipl. 
oec. Edi Ferenčak.

Kako obračunavamo oseb
ne dohodke po TOZD in de
lovni skupnosti skupnih
služb?

Osebne dohodke obračuna
vamo za TOZD po posamez
nih stroškovnih mestih in 
°bratih, za DSSS (delovno 
skupnost skupnih služb) pa 
Po stroškovnih mestih loče
no za skupne službe, delav
sko restavracijo, poč. dom 
v Kranjski gori in poč. dom 
v Velem Lošinju.

V TOZD obračunavamo 
osebni dohodek po učinku 
ob uporabi tehničnih in iz
kustvenih norm ali akordov, 
vedno več pa tudi po stan
dardnih normah metode WF, 
ter osebni dohodek po času, 
Prebitem na delu. Tako izra
vnan dohodek se zviša za 
stimulativni del nagrajevanja 
ln sicer:

— pri delavcih, ki delajo 
P° učinku se zviša osebni 
dohodek po času s pomočjo 
Poprečnega odstotka norma
tivov stroškovnega mesta, 
obrata ali TOZD, pri delav
nih, ki delajo po času, pre
bitem na delu, pa se tako 
obračunan osebni dohodek 
zviša za povprečni odstotek 
Preseganja norm stroškovne- 
9a mesta, obrata ali TOZD.

. Upravičenci do nagrajeva
nja po ekonomskih normati- 
vih pa prejmejo poleg oseb- 
ne9a dohodka po času tudi 
°sebni dohodek po kriteri

jih, ki jih določa poseben 
pravilnik, kar naj sili tudi te 
delavce, da čim več prispe
vajo k optimalizaciji poslo
vanja. Del osebnega dohod
ka, ki je obračunan kot raz
lika med ugotovljeno, po or
ganih upravljanja sprejeto 
obračunsko vrednostjo točke 
in plansko vrednostjo točke, 
predstavlja kompleksno me
todo stimuliranja vseh delav
cev druženega dela soraz
merno z osnovnim individual
nim delovnim prispevkom.

Tako obračunan osebni do
hodek se nato zviša za raz
na nadomestila in dodatke v 
breme TOZD ali tretje ose
be.

Med nadomestila v breme 
TOZD štejemo nadomestilo 
v času odsotnosti od dela 
zaradi bolezni do 30 dni, na
domestilo osebnega dohodka 
v času rednega ali izredne
ga letnega oddiha, odsotnost 
z dela zaradi strokovnega 
izobraževanja in podobno.

Med nadomestila v breme 
tretje osebe pa štejejo vsa 
nadomestila, ki jih financi
rajo Skupnosti zdravstvene
ga zavarovanja, nezgodnega 
in invalidskega zavarovanja, 
vsa nadomestila, ki jih prej
mejo vojaški obvezniki enot 
SLO, nadomestila sodišč itd.

Osebni dohodek delavcev 
se zviša za razne dodatke 
kot na primer dodatek za 
nadurno delo in delo v dela

prostih dnevih, dodatek za 
nočno delo, zdravju škodlji
vo delo, za stalnost in drugo 
v breme TOZD ter razne do
datke v breme tretje osebe, 
kot so stroški in borčevski 
dodatek.

Nadomestila za vožnjo na 
delo in z dela, potne stro
ške, dnevnice, terenski do
datek in dodatek za ločeno 
življenje ter druga nadome
stila pa ne predstavljajo de
lavčevega osebnega dohod
ka, ker se te izdatke šteje 
kot materialne stroške.

Delavci prejemajo tudi 
posebne nagrade za udelež
bo na gasilskih vajah, avtor
ske nagrade ali nagrade za 
posebni delovni uspeh.

Enako kot za TOZD se 
obračunajo osebni dohodki v 
DSSS, le da je zelo malo 
dela po individualnem učin
ku.

Posebnost pri obračunu 
osebnih dohodkov je pri 
DSSS, da so vsi osebni do
hodki vkalkulirani, ker ta 
skupnost ne sme dosegati 
razlike realizacije (dobička).

Kolikšni povprečni osebni 
dohodki so bili doseženi po 
TOZD in v delovni skupnosti 
skupnih služb letos v prvih 
sedmih mesecih?

Po statistiki osebnih do
hodkov po grupah dela za 
posamezne TOZD in DSSS 
ter TOZD so ugotovljeni 
osebni dohodki v času od 1. 
januarja do 31. julija 1974, 
ob upoštevanju obračunanih 
delovnih ur, kot jih kaže na
slednja tabela:

Vidimo, da je najnižji po
prečni osebni dohodek v 
DSSS din 1.683,85, v TOZD 
pa 1.832,98 din.

Najvišji poprečni osebni 
dohodek je najnižji v tovarni 
orodij in znaša N din 
6,746,46, a naj-višji v DSSS 
in znaša N din 7.457,67.

Poprečni osebni dohodek 
podjetja pa znaša 2.508,09 di
narjev.

Kako se ta vrednost toč
ke računa za delavce, zapo
slene v skupnih službah?

Vrednost točke se računa 
pri DSSS enako kot pri 
TOZD; razlika je le v tem, 
da pri TOZD vkalkuliramo le 
osebne dohodke, obračunane 
po kalkulativni vrednosti toč
ke, razliko od obračunske 
vrednosti točke in osebni 
dohodek po ekonomskih nor
mativih pa je vkalkuliran le 
v dohodku in sicer v razliki 
realizacije, ki ji pravimo tu
di dobiček.

(Pred leti smo temu OD 
rekli osebni dohodek iz do
bička).

DSSS pa po ustavi in sta
tutu ne sme imeti razlike 
realizacije (dobička), zato se 
ves osebni dohodek, ki je 
odobren za izplačilo in obra
čun, vkalkulira, ker bi sicer 
morali TOZD pri vsaki delitvi 
odstopati del dohodka DSSS 
za pokrivanje osebnega do
hodka nad vkalkulirano vred
nostjo točke. Zaradi te razli
ke pa nima DSSS nobene 
prednosti, saj so njeni oseb
ni dohodki odvisni od uspeš
nega poslovanja TOZD in do
sežene vrednosti točke ce
lotne organizacije združene
ga dela.

Kakšno vrednost točke pri
čakujemo v proestalih mese
cih leta?

Vrednost točke je odvisna 
predvsem od višine dohodka, 
ki ga doseže TOZD in DOZD 
Saturnus.

Višina vrednosti točke pa 
je omejena tudi posredno s 
samoupravnim sporazumom.

Izplačan osebni dohodek 
je po tem sporazumu ome

jen z KOD, t. j. dogovorje
nim kalkulativnim osebnim 
dohodkom po posameznih 
kategorijah strokovnosti. S 
KOD izračunan osebni doho
dek pa se sme zvišati s koe
ficientom stimulacije, iz če
sar sledi, da tudi večja aku
mulacija in boljše izkorišča
nje vloženih sredstev omo
gočata precejšnje višanje 
dovoljenih osebnih dohodkov 
za izplačilo.

Glede na naš dosedanji 
uspeh in predvidevanja do

konca leta moremo pričako
vati še dokajšno zvišanje 
osebnega dohodka.

Koliko bo znašala vred
nost točke, ne bi mogel re
či, ker še ni sprejet novi 
pravilnik o medsebojnem de
lovnem razmerju in pravilnik 
o delitvi dohodka in osebnih 
dohodkov.

Povečanje točkovne vred
nosti dela za delovno mesto 
in odpiranje novih delovnih 
mest ter razni dodatki na 
osebne dohodke in nadome
stila bodo bolj ali manj zvi
šali maso osebnih dohod
kov.

Iz tega sledi, da nam ni 
mogoče izračunati, kolikšna 
bo vrednost točke, dokler ni 
podatkov za sestavo pred
računa osebnih dohodkov po 
novih pravilnikih.

Vrednost točke je namreč 
omejena z maso osebnih do
hodkov po samoupravnem 
sporazumu. Vsako zvišanje 
vrednosti točke sme zvišati 
maso osebnih dohodkov le 
do višine, ki jo da obračun 
po samoupravnem sporazu
mu.

Kaj vpliva na višino oseb
nega dohodka?

Na višino osebnega dohod 
ka vplivata uspešnost poslo
vanja podjetja ter politika de
litve organov upravljanja.

Uspešnost poslovanja pa 
je odvisna od notranjih fak
torjev, to je produktivnosti, 
kvalitete proizvodov in ko
mercialnosti TOZD, ter od 
zunanjih faktorjev, t. j. na
bavnega in prodajnega trga, 
od preskrbljenosti z materia
lom in energijo ter od druž
bene intervencije.

Kako je z našo ekonomič
nostjo poslovanja?

Ekonomičnost poslovanja 
se meri z odnosi med vred
nostjo proizvodnje in porab
ljenimi faktorji, ki se kaže
jo kot poraba delovnih sred
stev (zgradb, strojev in pri
prav), predmetov dela (re- 
promateriala in ostali mate
rial z energijo ter delo de
lavcev, ki združujejo delo v 
TOZD in OZD Saturnus).

Ekonominčost, merjenja po 
delovnem času najbolj raste, 
manj vprimerjavi z osebni
mi dohodki in najmanj s po
rabljenim materialom, ker ce
ne tega zelo rastejo, še po
sebno, če ga uvažamo. Eko
nomičnost delovnih sredstev 
tudi narašča, vendar ta uspeh 
zmanjšuje naraščanje cen, ki 
zahtevajo veliko vlaganja v 
obratna sredstva s čimer pa
da ekonomičnost vloženih 
obratnih sredstev. Varčeva
nje z materialom, energijo 
in boljše izkoriščanje stroj
nega in delovnega časa moč
no zvišujejo našo ekonomič 
nost.

Vse pogosteje slišimo, da 
bo potrebno popraviti pravil
nik o nagrajevanju. Je to res 
potrebno?

Menim, da je nujno stalno 
proučevati sistem nagrajeva
nja ter pripravljati nujne 
spremembe. Spremembe pra
vilnika pa moramo res tudi 
temeljito pripravljati.

Podlaga za te priprave pa 
je dobra sistematizacija In 
analitična ocena vseh delov
nih mest.

(nadaljevanje na 6. strani)

§es®n. čas vkuhavanja marmelade, ki je sicer staro vendar 
v„ 5*anes pomembno živilo, za nas pa embalaža pomemben 
Vit °!etn' Proizvod katerega so naročniki predvsem Fructal, 
sla Belsad in drugi veliki predelovalci sadja v Jugo-

av*ji- Mesečno izdelamo ca. 100.000 marmeladnih doz.

Kumulativa I—VII 1974

GR TOZD Embal. Avtoopr. Tov.
orodij

Skup.
slu. Podj.

povpr. 1.683,65 1.683,65
02 povpr. 1.832,98 1.798,57 1.819,99
03 povpr. 2.096,67 2.580,12 1.430,19 2.207,68
04 povpr. 2.129,52 2.146,68 2.137,71
05 povpr. 2.211,74 2.300,53 1.592,17 2.018,56 2.233,02
06 povpr. 2.603,33 2.046,60 2.104,06 2.295,58 2.400,96
07 povpr. 2.531,03 2.070,96 1.895,49 1.796,60 2.309,65
08 povpr. 2.389,13 2.132,60 2.212,21 2.308,73 2.294,94
09 povpr. 2.912,64 2.307,16 2.555.22 2.358,12 2.585,09
10 povpr. 2.781,86 2.412,76 2.574,90 2.605,17 2.636,22
11 povpr. 3.129,88 2.933,95 2.845,14 2.406,56 2.859,44
12 povpr. 3.416,65 3.084,78 3.110,08 3.019,37 3.185,37
13 povpr. 3.518,28 3.428,71 3.391,71 3.101,64 3.435,89
14 povpr. 3.825,58 3.533,78 3.693,77 3.330,65 3.609,97
15 povpr. 3.695,92 4.236,42 3.513,07 3.638,24 3.720,23
16 povpr. 4.162,80 3.981,96 3.906,87 3.844,15 4.013,77
17 povpr. 4.218,66 4.583,70 4.204,60 4.119,94 4.213,99
18 povpr. 4.500,39 4.455,76 4.120,89 4.328,78
19 povpr. 4.850,54 5.060,86 5.019,03 5.009,30
20 povpr. 5.396,76 5.163,73 5.251,29 5.302,14
21 povpr. 6.114,50 6.114,50
22 povpr. 6.382,81 6.336,03 6.280,83 6.332,46
23 povpr. 6.746,40 7.457,67 7.102,04
24 povpr. 7.088,35 7.088,35
25 povpr. 7.137,80 7.137,80

SK povpr. 2.404,45 2.240,33 3.048,75 3.207,59 2.508,09
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Kamp prikolica opravičila nakup
Sindikalna organizacija je 

letos v juniju kupila eno 
kamp prikolico za štiri ose
be. Opremili smo jo še s 
posodo za kuhanje, jedilnim 
priborom, blazinami, odeja
mi, železnimi stopničkami, 
45 m kabla za priključitev na 
električno omrežje, dvema 
5 kg jeklenkama za plin, 
zložljivo mizo in štirimi zlož
ljivimi stoli.

Sindikalna komisija je od
ločila, da prikolico postavi
mo v kamp Savudrijo. Ker je 
bilo število prijavljencev pre
veliko, je sindikalni odbor iz
bral 11 družin, katerim je na
to žreb določil termin leto
vanja.

Ker sem bil navzoč pri 
prevzemu prikolice v Novem 
mestu, jo nato postavil v 
kamp in jo po končani se

zoni zopet pripeljal v Satur
nus, bom na podlagi pisme
ne ankete članov kolektiva, 
ki so preživeli dopust v pri
kolici posredoval njihova 
mnenja ter svojo ugotovitev 
in mnenje.

Anketirani so bili:
Tov. Štefka Novak, Alojz 

Petek, Anton Trbanc, Emil 
Ivanuša in Franc Kovačič.

1. Zakaj si se prijavil?
Ker mi je finančno ta na

čin letovanja dostopen in 
tudi časovno mi bolj ugaja. 
Pri tem mislim predvsem to, 
da v kampu nisem vezan na 
točno določen čas zajtrka, 
kosila in večerje.

2. Kako si preživel doput 
in koliko si imel izdatkov?

Dopust sem preživel z 
družino. (Glede izdatkov so

anketiranci dali zelo različne 
številke. Od 800,00—1,700,00 
dinarjev. S temi številkami 
pa ne moremo ocenjevati ce
ne tega načina letovanja, ker 
nimam podatkov, koliko čla
nov je letovalo v posamezni 
družini in ali je všteta v to 
vsoto tudi kamp taksa in 
vožnja).

3. Kako ocenjuješ oprem
ljenost prikolice?

Preveč je edino posode za 
kuhanje. Zaželen pa bi bil 
platnen prostor, raženj, v 
toaletnem prostoru polička, 
obešalnik za brisače in ser
viete.

4. Kakšno je bilo počutje 
tvoje družine?

Odlično!
5. Ali meniš, da je ta no

vi način letovanja pristopnej-

ši za člane kolektiva z nižji
mi osebnimi dohodki in, ali 
bi se v prihodnje še odločil 
preživeti dopust v prikolici?

Na zadnje vprašanje so vsi 
odgovorili z da, eden pa je 
celo zapisal, da se že kar 
sedaj prijavlja za prihodnje 
leto.

Pod opombe pa so izjavili:
Za majhne otroke in ne

plavalce ta kamp ni najbolj 
primeren in pa sanitarije ni
so urejene.

Na kraju pa še moja ugo
tovitev in mnenje.

Kljub pesimističnim napo
vedim nekateih članov kolek
tiva, da bo življenjska doba 
prikolice zelo kratka, ker je 
pač skupna last, izjavljam, 
da je po prvi sezoni popol
noma nepoškodovana in mo

ram pohvaliti vse uporabni
ke, da se s prikolico in in
ventarjem ravnali, kot bi bi
la njihova osebna lastnina. 
Iz raznih razprav po tovarni 
prihajajo predlogi: odpovej
mo drage privatne sobe na 
Velikem Lošinju, delajmo 
eno prosto soboto, ter z de
narjem, ki bi ga na ta na
čin zbrali, kupimo še nekaj 
prikolic.

S tem bi omogočili večje
mu številu družin poceni le
tovanje in tudi izbira kraja 
letovanja bi bila večja. Ra
zumljivo, da bodo morale o 
tem največ razmišljati komi
sije pri osnovnih organizaci
jah sindikata v TOZD. Te 
ugotovitve po preizkusni se
zoni pa jim lahko služijo kot 
vodilo.

Silvo Lavrič

Hotel v malem

Edini pozdrav, ki smo ga prejeli od dopustnikov, in to iz Lo
šinja, žal kaže, da so se nekateri tudi v času dopusta »žrli" 
za problematiko v tovarni. Končana poizkusna sezona s pri
kolico je pokazala, da so z njo problemi le, ker je samo 
ena. Delovni ljudje so se zanjo ogreli in veliko več bi jih 
rado letovalo tako. Zanje pač ni »traparija«, kar je poceni’

Ni dolgo tega, ko je mar
sikateri izmed nas občutil v 
sebi tisto značilno »mrzlico« 
pred odhodom na letni do
pust.

Pripravljali smo potovalke, 
kovčke; v nje smo vlagali 
vse od kopalnih do športnih 
rekvizitov, ki naj bi nam slu
žili v tem času za čim boljše 
počutje daleč od vsakodnev
nih obveznosti. Oko se je 
oziralo v nebo, kot bi hotelo 
oceniti, kakšno bo vreme v 
času letovanaj, ko bomo na 
morju ali v kraljestvu gora. 
Težko smo že čakali tega tre
nutka. Misel nam je uhajala 
v daljavo, kjer se razprostira 
širna morska gladina. Želeli 
smo si samo to, da čas, ki 
nas loči od tega trenutka, 
čimprej poteče.

Med to množico »čakajo
čih« sem bil tudi sam. Morda 
se je moje čakanje malce 
razlikovalo od drugih, saj je 
bilo prežeto z nekoliko ne
gotovosti, kajti omogočeno 
mi je bilo sedemdnevno leto
vanje s petčlansko družino v 
»camp prikolic«, ki jo je ku
pil sindikat našega podjetja. 
Tako mi je bilo omogočeno 
po sklepu sindikata, da sem 
se končno prvič odločil za 
takšno letovanje na morju.

V campu »Rineta« v Savud
riji, kamor nas je zanesla pot 
našega oddiha, stoji med pri
kolicami in živopisanimi šo
tori tudi prikolica našega 
podjetja. Nedaleč od recep
cije, v borovem gozdu ni 
bilo težko izslediti tega »ho
tela v malem«, na katerem 
se nahaja nalepka »Satur
nus«. Stopali smo po poti do 
prikolice malce nervozni in 
z občutki negotovosti. Te ne
gotovosti pa je bilo kmalu 
konec. Pred vhodom nas je 
čakalo presenečenje. Miza, 
stoli, stopničke za varno 
vstopanje v prikolico (izdelek 
tovarišev iz vzdrževanja) In 
preproga, vse to nam je v 
prvem trenutku vlilo zaupa
nje. Pravo presenečenje pa 
nas je še čakalo. Že pri vsto
pu v prikolico: pogled na

hladilnik, jedilni kot, ki se ga 
z malo truda da spremeniti 
v udobno ležišče (plinski ku
halnik, omare za obleko, vi
seče za posode, umivalni 
prostor, tekoča voda in elek
trika vse to praktično in 
funkcionalno povezano med 
seboj daje estetski videz, ki 
je že zadostni porok udob
nega počutja, za čas ki ga 
boš preživel v njej. Po vise
čih omarah -posoda za pri
pravljanje jedi, servis za čaj, 
kavo, jedilni pribor, razni iz
delki »suhe robe« itd., vse to 
te spodbudi, da z nekoliko 
iznajdljivosti pričaraš domače 
okolje, čeprav si dejansko na 
morju. Tudi odeje so tukaj; 
razen prevlek in rjuh praktič
no ni treba ničesar jemati s 
seboj.

Že ta prvi stik s prikolico 
in njeno notranjostjo ter vse
bino v njej daje človeku sli
ko celotnega dopusta, čeprav 
se še ni niti začel. Občutek, 
ki se ti nehote vsili, da je 
nekdo pred tvojim prihodom

v celoti mislil na »tebe« je 
zelo prijeten. Resnično lepo 
je, ko ob pogledu na vse to, 
kar ti nudi prikolica, začu
tiš, da je to sedaj tvoje. Za
to tudi ni odveč porajajoči 
se čut, da moraš na vse to 
paziti kot da je tvoja oseb
na last.

Tudi »lokacija«' same priko
lice (če lahko to tako ime
nujem) je odlična. Nedaleč 
je trgovina z živili, plaža in 
sanitarije.

Začel se je torej resnični 
dopust. Želja po soncu in

morju je močnejša od priko
lice. Telo predajaš sončnim 
žarkom željan, da dosežeš ti
sti značilen »ten«, ki že na 
prvi pogled odkriva, kje sl 
preživel dopustniške dni, 
vmes sestavljaš v mislih 
»meni« za naslednji dan, v 
notranjosti se zatečeš le k 
počitku. Ko se zvečeri, pri
praviš roštilj.

Prednosti kamp prikolice 
je več: od sproščenosti brez 
kravate, srajce, ki je tako 
značilna v klasičnih restavra
cijah, do možnosti za pripra
vo hrane za dietike tako, da 
lahko rečem, da je res hote! 
v malem. Okolica, sonce, mo
rje, vse to spremeni čas do
pusta, odmerjenega v sedmih 
dneh, v že bližajoče se slovo. 
Že je tu drugi, ki je kot 
ti sam željan oddiha. Kratek 
čas je sedem dni, zato po
stane slovo od morja težje, 
toda ostajajo tudi še taki, 
ki niso preživeli niti teh.

So morda njihovi mesečni 
dohodki preskromni, da bi se 
odločili za letovanje na mor
ju?

Prepričan sem, da resnica 
ni daleč od te misli. Je na
kup te »edine« camp prikoli
ce ena izmed možnosti, da 
bi se tudi ti laže odločili za 
tako obliko letnega oddiha?

Nešteto besed je že bilo 
izgovorjenih in napisanih, ka
ko omogočiti čim množičnej- 
ši oddih v taki obliki, da bo 
dosegljiv tudi za tiste z naj
nižjimi osebnimi dohodki.

Če je namen sindikata na
šega podjetja s to prikolico 
začeti orati ledino na tem 
področju, potem lahko z za
upanjem pričakujemo, da bo 
vsako leto več zadovoljnih 
zagorelih obrazov. Povsem 
bodo izginili obrazi, ki jih 
še danes srečujemo na poti 
v službo.

Na koncu želim pohvaliti 
vse tiste prizadevne tovariše 
v sindikatu, ki so poskrbeli 
za nakup te prikolice.

Emil Ivanuša

(nadaljevanje s 5. strani)
Glede na hitro kakovostno 

in kvantitativno rast podjet
ja pa je nujno sistematizaci
je in analitične ocene prila
gajati novonastalim delovnim 
nalogam in pogojem dela.

Opravila okoli korektur 
pravilnika so pri delu, ki se
daj poteka vezana na elabo
rate za sestavo novih pravil
nikov o delitvi dohodka iz 
osebnega dohodka ter pra
vilnika o medsebojnem de
lovnem razmerju v združe
nem delu.

Katere dneve v mesecih 
do konca leta lahko pričaku
jemo izplačilo osebnih do
hodkov?

V naslednjih mesecih bo
mo izplačevali osebne do
hodke predvidoma tako:
— v oktobru 11. v mesecu
— v novembru 13. v. mesecu
— v decembru 12. v mesecu

Vzrok kasnejšemu izplačilu 
je večje število prostih do1 
in preobremenjenost račuU' 
skega centra z avtomatsko 
obdelavo številnih podatke?-
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Posodice za sol in poper 
iz bele pločevine

V modernih dekorjih in ve
selih barvah so trenutno zad
nja uspešna domislica v Špa
niji. Primerne niso samo v 
gospodinjstvu, ampak tudi za 
taborjenje. Izredno radi pa 
segajo po njih tudi turisti, 
ki jih kupujejo namesto že 
»izrabljenih« spominkov. — 
Ali ne bi bilo vredno posne
mati španicev tudi pri nas?

WVWWWVW^>VVVVS/VVWWVWWWVWN/^yVVWVWWWWV/yWWWWVWS

Nostalgija celo v kuhinji

Domotožje po preteklosti 
je zdaj v modi. Ali se je 
preselilo tudi v kuhinjo? 
Munchenski gastronom Buc- 
kel postavlja to vprašanje 
kot »založnik« »Bavarske ku
harske knjige« Johanne Hu- 
berinnove — leto 1802 In 
uporablja za svoje »antikva- 
rične« recepte vse iz so
dobne pločevinke — kdo ima

Kje smo preživeli dopust?
Sedaj, ko so za nami dopusti, ko smo ponovno na svojih delovnih mestih, pri novih na

logah, čili, polni energije, so nam ostali samo še spomini in želja, da bi leto hitro minilo 
ln da bi bili dopustniški dnevi spet pred nami.

Se vedno se rad spominjamo lepih, brezkrbnih dni, še vedno se radi o tem pogovarjamo 
s sodelavci, sodelavkami in to smo izbrali tudi mi ter povprašali nekatere izmed njih, kje so 
Preživeli dopust, kaj jih je najbolj razveselilo, koliko jih je stalo in kakšen dopust si želijo 
v Prihodnjem letu.

. Milan Curk — TOZD Orod- 
iarna in vzdrževanje

»Izbral sem najcenejšo ina- 
oico dopusta, saj sem ga 
Preživljal z družino pod šo
torom v Banjolah pri Pulju. 
Vreme nam je bilo naklonje- 
n°. saj je bilo samo en dan 
slabo. Na dan smo porabi- 
I1 150,00 dinarjev (4 osebe), 
tudi drugo leto bomo šoto- 
r|li, želim pa si, da bi bilo 
vsaj tako kot letos in vsi bo- 
m° zadovoljni.«

Branka Dujmovič — delov- 
na skupnost skupnih služb

"Sedem dni, ki sem jih 
Preživela v Piranu je prehit- 
f° minilo, saj smo bili druž- 
Pa> ki si jo v prihodnjem le- 
i lahko samo želim. Porabi- 
la sem približno 1.000,00 di
narjev. V letu 1975 bi rada 
Preživela več takih dni, sa- 
jno bolj na jugu, ker je vre- 
me tam bolj stalno.«

Karolina Hočevar — TOZD 
Tovarna avtoopreme

»Zelo sem bila vesela, ko 
sem zvedela, da lahko preži
vim sedem dni dopusta v na
ši prikolici v Savudriji. Imeli 
smo se zelo lepo, za sinova 
in mene pa sem porabila na 
dan 80,00 dinarjev, kar je ze
lo poceni. Lepo je bilo, toda 
prekratko. Če bi imela mož
nost, bi drugo leto spet kori
stila prikolico, želim pa si 
tudi v hribe, ker mojemu 
zdravju bolj ustreza.«

Marija Kordiš — TOZD To
varna avtoopreme

»Za moj dopust lahko re
čem »malo tu malo tam«. En 
teden sem preživela v naši 
prikolici v Savudriji, štirinajst 
dni pa na Mali planini v ko
či planinskega društva Sa
turnus. V Savudriji sem pora
bila na dan 20,00 dinarjev, na

planini pa 15,00 dinarjev. Ža
lostnega dne nisem imela. 
Zraka, počitka in rekreacije 
mi ni manjkalo. Želim si, da 
bi se imela drugo leto tudi 
tako lepo, saj sem se pov
sod počutila kot doma in če
prav pravimo »povsod je le
po a doma je najlepše« vča
sih tudi ni res.«

Mara Rovanšek — delovna 
skupnost skupnih služb

»Čeprav sem do sedaj ko
ristila samo eno četrtino do
pusta, sem vseeno srečna, 
saj sem bila doma z otroki. 
Šli pa smo na več krajših iz
letov, najdaljši pa je bil v 
Kranjsko goro. Za petčlansko 
družino sem na dan porabi
la približno 70,00 dinarjev. 
Želim si, da bi imela drugo 
leto več denarja, da bi si 
končno lahko privoščila pravi 
dopust.«

Vili Škrlj — TOZD Tovarna 
embalaže

»Na dopustu sem bil v na
šem domu v Velem Lošinju. 
Predvsem me je razveselila 
res odlična postrežba, tudi 
zraka in vode sem se dovolj 
naužil. Če pogledam na sploš
no, pa so bili dnevi bolj mo
notoni, saj ni bilo nikakršne 
možnosti za rekreacijo. Za šti
ričlansko družino smo na dan 
porabili 240,00 dinarjev. Pri
hodnje leto pa bi rad do
pust preživel v prikolici.«

Marija Virt — TOZD To
varna embalaže

»Letos smo vsi štirje čla
ni družine preživeli dopust 
doma, ker gradimo hišo. 
Predvsem se nam je mudilo 
končati sobe, da imata otro
ka sedaj prostor in mir za 
učenje. Malo nam je naga
jalo vreme in še cene grad
benemu materialu so se povi
šale. Za štiričlansko družino

je bil dan doma dražji, kot 
pa če bi bili na dopustu. 
Za drugo leto pa smo že se
daj sklenili, da dopust preži
vimo na morju.«

Na vprašanje »Kaj predla
gate, da bi morali urediti, da 
bi se obisk v naših počit
niških domovih povečal in 
zakaj vi ne greste?« pa so 
vsi odgovorili tako enotno, 
da smo vse odgovore strni
li v enega, ki se glasi:

»Cene v naših domovih so 
previsoke in veččlanska dru
žina ne more kriti stroškov 
(penzion, vožnja) glede na 
to, da osebni dohodki niso 
veliki. Tudi regres, ki ga do
bimo, ne pomaga veliko. Bo
lje bi bilo, da bi kupili več 
prikolic, da bi jih lahko kori
stili vsi člani kolektiva. Če 
si v prikolici, nisi vezan na 
nikogar, ješ takrat ko ti pri
ja in tisto, kar imaš rad, pa 
še ceneje je.«

E. M.

še toliko osebja in predvsem 
časa kot takrat Huberinnova!

Krvodajalcem vse spoštovanje
Odbor Rdečega križa naše tovarne je 

tudi letos priredil srečanje naših najak
tivnejših krvodajalcev. Vabljenih jih je bi
lo (s starim in novim odborom Rdečega 
križa ter nekaterimi vodilnimi člani ko
lektiva) oseminštirideset, žal pa se je 
kljub vsej dobri volji srečanja udeležilo 
le enaindvajset ljudi.

Srečanje je bilo na pikniku v Iškem 
Vintgarju, povezano s kratkim nagovorom 
dr. Benčanove ter podelitvijo zahvalnih 
diplom in zlate plakete, ki jo je za več
kratno darovanje krvi dobil Vencelj Pav
šič.

Bil je res lep, sončen dan. Kljub ta
ko skromnemu odzivu pa navzočim ni 
manjkalo dobre volje. Prekmalu se je 
zgrnila noč in krenili smo proti domu; 
seveda z željo, da bo prihodnje srečanje 
množičnejše, saj je v našem kolektivu

314 aktivnih krvodajalcev, ki po humano
sti gotovo ne zaostajajo za tistimi, ki so 
bili letos vabljeni.

Ob zaključku pa naj v opravičilo ti
stim, ki letos niso bili vabljeni in so za
radi tega negodovali, damo samo tole 
pojasnilo: Letos (kakor tudi preteklo le
to) so bili vabljeni samo tisti, ki so da
rovali kri petkrat ali več. Seveda je 
takšnih v našem kolektivu še mnogo in 
morajo biti vredni enake pozornosti. Za
voljo tako velikega števila aktivnih krvo
dajalcev pa smo jih doslej izmenično va
bili samo določeno število. Kot že reče
no, bodo odslej ta srečanja bolj množič
na in gotovo ne bo več negodovanj.

Pa mirno in zdravo kri, prihodnje leto 
pa na veselo svidenje!

Edo ROBIČ

Sprašujem zakaj ?
Hvaležna sem mojim sodelavkam in sodelavcem, ki 

so me predlagali za okrevanje v našem domu na Ve
lem Lošinju. Po nesreči, ki sem jo doživela in zaradi 
moje bolezni sem si zelo želela, da se dobro odpoči
jem.

Že v juniju mi je tov. Zakrajšek dejal, da bom ime
la lepo sobo št. 1 pri Habalijevi. Tako je tudi pisalo 
na računskem listu, ko sva 11. avgusta s sinom odšla 
na Lošinj in bila sva v tej prijetni in za moje zdravje 
prav primerni sobi. Žal samo dva dni. Tretji dan naju 
je upravnik premestil v drugo — ravno tako dvoposte
ljno sobo, — ki pa je bila mnogo slabša in za moje 
zdravje manj primerna. V sobo št. 1 pa je prišel dru
gi član kolektiva.

Spraševala sem, zakaj to? Bilo mi je hudo, a od
govora ni bilo. Zato koristim naše glasilo, da morda 
preko njega zvem, zakaj sem bila premeščena. Ali 
okrevanci nismo enaki drugim članom kolektiva in ali 
imamo pri letovanju v naših domovih neenake pravi
ce že od nekdaj, ali je bil to primer le pri meni. Pro
sim odgovor od samoupravnega organa, ki skrbi za 
letovanje.

Marija Kogoj — delavka v TOZD AO

Okno v svet
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S seminarja v Kranjski gori

V planu, ki ga je na zečet- 
ku leta naredila mladinska 
organizacija, je bil tudi dvo
dnevni seminar za vse mlade 
v podjetju, ki naj bi se ga 
udeležilo približno 50 mla
dincev. Seminar je bil pred
viden že v mesecu juliju, 
vendar ga ni bilo mogoče 
izvesti, ker je bila večina 
mladih na dopustu. Zato 
smo seminar prestavili v me
sec september. Tako smo 7. 
in 8. septembra imeli semi
nar v Kranjski gori, katerega 
pa se je udeležilo le 21 mla
dincev. Vzrok za tako majh
no udeležbo je bilo verjetno 
slabo vreme, saj je bilo pri
javljenih kar 43 mladincev.

Seminar je potekal po vna
prej sestavljenem programu. 
Teme za predavanja smo 
pripravili mladinci sami. Pr
vo predavanje in nekak uvod 
v seminar je podal predsed
nik mladinske organizacije 
Saturnus, tov. Jože Kosec. 
Tema njegovega predavanja 
je bila »Organizacija mladin
ske organizacije in njen po
men«. Prisotne je seznanil 
z novo organizacijo MO, ki 
je nastala po konstituiranju 
TOZD. Povedal je, da ima 
vsaka OTZD svoj mladinski 
odbor, ki je dolžan mlade se
znanjati z akcijami in delom 
mladinske organizacije. Žal 
pa moramo ugotoviti, da vsi 
odbori še niso začeli delati 
tako kot bi morali, vendar 
pa upamo, da bo to kmalu 
steklo.

V razpravi, ki je sledila, 
smo obravnavali eno izmed 
zelo aktualnih vprašanj: kako 
vklujčiti in pritegniti za so
delovanje v MO mlade iz 
bratskih republik. Mnenja so 
bila zelo različna. Vsi smo 
se strinjali, da je nekaj kriv
de za premajhno zanimanje

v sami MO, del krivde pa 
nosijo tudi sami mladi iz 
bratskih republik, saj v ve
čini primerov odklanjajo so
delovanje oziroma delovanje 
v MO.

Temo drugega predavanja 
z naslovom »Organizacija 
podjetja, samoupravljanje, 
ustvarjanje in delitev dohod
ka« je pripravila tov. Nina 
Jevšnik.

Tov. Nina je opisala orga
nizacijo podjetja pred in po 
konstituiranju TOZD. Na krat
ko je opisala delo posamez
nih TOZD in delovne skup
nosti skupnih služb. Nato 
nas je seznanila z oblikami 
samoupravljanja. Samouprav
ljanje je lahko posredno in 
neposredno. Posredno samo
upravljanje je preko organov 
upravljanja (npr. DS, raznih 
odborov in komisij), oblika 
neposrednega samoupravlja
nje pa so zbori delavcev in 
referendum. Na koncu pa je 
podala še kratko poročilo o 
ustvarjanju in delitvi dohod
ka,

V diskusiji smo se mladi 
zanimali, kako je z graditvi
jo nove tovarne avtoopreme 
in s sedanjimi prostori. Raz
pravljali smo tudi o družbeni 
prehrani, o osebnih dohodkih 
in prevozu delavcev na de- 
I. ter povračilu stroškov za 
vožnjo,

O vlogi in pomenu SLO, 
predvsem pa o nalogah mla
dih je govoril tov. Vojko 
Maksimovič. Dejal je, da je 
SLO obramba, to je oborožen 
narod, pravilno usmerjen in 
pravilno voden, katerega de
lo temelji na koncepciji SLO. 
V takšnem organiziranju in 
pripravljenosti naše družbe 
za obrambo ima zopet mlada 
generacija posebno mesto in 
vlogo zaradi številnosti in

ANKETA S SEMINARJA 
V KRANJSKI GORI

Z anketo, ki smo jo izvedli na seminarju v Kranj
ski gori, smo želeli zvedeti, kaj vse mlade zanima in 
kakšne probleme imajo? Dobili smo nekaj odgovorov 
in te vam sedaj posredujemo.

Na vprašanje: »Ti je všeč ta oblika izleta?« smo 
dobili same pritrdilne odgovore.

Na drugo vprašanje: »Kaj misliš o temah (preda
vanjih),« smo dobili prav tako same pozitivne odgo
vore.

Tretje vprašanje: »Si želiš še več podobnih izle
tov?«, je bil odgovor da.

»Kam želiš na prihodnji izlet?« Na to vprašanje pa 
smo dobili nekaj več različnih odgovorov: v planine, 
daleč od Ljubljane, nekam, kjer je bazen, s kolesom 
na Janče in druge.

Na zadnje peto vprašanje je bilo tudi več zani
mivih odgovorov. Vprašanje se je glasilo: »Imaš kak 
predlog za program na naslednjem izletu (predava
nja, zabavni program)?«

»Želim si več družabnih in zabavnih iger, športnih 
tekmovanj, splošne rekreacije. Od predavanj pa o šo
lanju in štipendiranju, stanovanjski problematiki, novi 
ustavi in drugih zanimivih stvareh in problemih, ki 
tarejo mlade.«

Š tem anketnimi rezultati bo predsedstvo v bližnji 
prihodnosti, morda že v oktobru organiziralo izlet, ki 
bo temeljil na danih predlogih in željah mladincev.

Vsi pa želimo, da se mladinci prijavljeni za izlet, 
tega tudi v resnici udeležijo in s tem omogočijo, da 
se zastavljene akcije v celoti in z uspehom končajo.

Stojan T.

specifične pripravljenosti. 
Dosedanji rezultati v naši 
družbi kažejo, da je koncep
cija SLO sprejeta v vsej dr
žavi kot edina mogoča in 
možna oblika delovanja za 
uspešno zaščito svobode in 
neodvisnosti socialistične 
Jugoslavije proti kateremuko
li agresorju. To je obenem 
tudi izraz dojemanja, da je 
treba za obrambo SFRJ ne 
samo ustavna obveznost, 
ampak tudi dolg do domovi
ne. Danes je koncepcija SLO 
sestavni in neodtujljivi del 
naše samoupravne družbe. 
Razvija se v pogojih mirne 
socialistične graditve, v ča
su, ko smo ekonomsko bo
gatejši, ko samoupravljanje 
močno razvija družbeno za
vest, odgovornost in priprav
ljenost, da za vsako ceno 
branimo revolucionarne do
sežke naše NOB in samo
upravne družbe.

Ena izmed tem, ki smo jo

obravnavali na seminarju, je 
bil tudi osnutek statuta 
ZSMS in resolucija o nadalj
njem delu ZSMS. Kratko po
ročilo, oziroma povzetek 
obeh dokumentov je podal 
tov. Stojan Tršan. V svojem 
poročilu se je dotaknil pred
vsem tistih členov, ki se ti
čejo nas mladih v delovnih 
organizacijah, to so 23., 47., 
48. člen. 23. člen govori o 
delegatskih razmerjih (vlogi 
in nalogah delegatov), 47., 48. 
in 49. člen pa o sestajanju 
organizacije (najmanj enkrat 
v dveh mesecih), o pregledu 
in ocenitvi dela ter o volit
vah članov organizacije 
(predsednika, sekretarja, bla
gajnika in sekretariata).

Resolucija je dokument, v 
katerem je opredeljeno na
daljnje delo in vloga ZSMS. 
V tem dokumentu je orisano, 
kakšno vlogo naj bi imeli 
mladi v krajevni skupnosti, 
kako naj bi se vključevali v

mladinske delovne akcije, 
kako naj bi sodelovali na 
kulturnem področju, kakšen 
naj bi bil mladinski tisk, ka
ko naj bi bilo organizirano 
informiranje in drugo.

Z osnutkom resolucije smo 
se strinjali. Edina vmesna 
pripomba je bila glede in
formiranja med občinsko 
konferenco in delavno orga
nizacijo. Do sedaj se je več
krat zgodilo, da smo nekate
re informacije oziroma za
dolžitve dobili prepozno ali 
pa tik pred rokom. Zato smo 
sprejeli sklep, da mora biti 
informiranje med občinsko 
konferenco in delovno orga
nizacijo bolj povezano, pred
vsem pa pravočasno. Prav 
tako so mladi tudi pripomni
li, da so cilji v osnutku re
solucije opredeljeni preveč 
nasplošno in da pogrešajo 
opis konkretnih akcij, ki bi 
jih morali mladi opravljati v 
svojem nadaljnjem delu. Te 
ugotovitve bomo posredova
li tudi občinski konferenci 
kot pripombe k osnutku re
solucije. Branka Dujmovic

O vlogi in pomenu komisije 
za idejnopolitično delo

Lani so bile v občini usta
novljene komisije za idejno
politično delo.

Občinski komite ZMS je 
na sestanek povabil pred
stavnike vseh mladinskin or
ganizacij v naši občini. Do
govorili so se, da naj ima 
vsaka delovna organizacija, 
osnovna šola, srednja šola, 
strokovna šola in mladina 
na vasi, svojo komisijo za 
idejno-politično delo.

Tudi pri nas smo ustano
vili takšno komisijo. V za
četku jo je vodil predsednik 
MO Saturnus tovariš Jože 
Kosec. Nato pa je delo ko
misije predal meni, ki sku
paj z Dano Delibegovič, Hen
rikom Jerom, vodimo komi
sijo. Delo komisije je natanč
no in resno. Spremljamo de
lo v samoupravnih in družbe- 
no-političnih organizacijah 
ter ga analiziramo. Podrobno

pa obravnavamo tudi pri
spevke v tedniku KOMU
NIST in dnevno časopisje. 
Pogovorimo se o vsem, kar 
je aktualnega v domovini in 
svetu.

Trenutno imamo nalogo, 
da mlade, ne glede na nji
hovo poreklo, zainteresiramo 
za delo v MO. Mladinska or
ganizacija namreč želi, da 
razširi svoje vrste in s tem 
poveča aktivnost mladih v 
delovni organizaciji. Borimo 
pa se vedno proti velikemu 
problemu: »nezainteresirano
sti«. Toda tudi za to že išče
mo rešitev.

Mladi se moramo zavedati, 
da smo vsi brez izjeme čla
ni naše skupnosti in socia
listične družbe kot celote. 
Vsi skupaj lahko dosežemo, 
še več kot smo doslej. Enot
nost, mora biti eden od na
ših prvih ciljev. Bolj ko smo

povezani, več bomo dosegli-
Pa naj bo to pri delu ali 

pa pri problemih in akcijah 
Z našim delom in angažira" 
njem v samoupravnih in 
družbenopolitičnih organizad" 
jah pa bomo doprinesli na- 
predku delavskega razreda 
in naše socialistične družbe- 
Krepiti moramo bratstvo in 
enotnost naših narodov in se 
odločno boriti proti kakršne
mukoli šovinizmu.

S tem, ko bomo povečal' 
članstvo v MO, bomo verjet 
no tudi deloma rešili pi"° 
blem nezainteresiranosti. Kaj 
ti v novo predsedstvo bom0 
izvolili tudi mladince iz dr° 
gih republik, ki bodo priprav 
Ijeni aktivno sodelovati in de 
lati v MO, da bodo mladi '■ 
Saturnusa, posebno pa mlad' 
komunisti, to našo akcijo v 
celoti podprli.

Stojan TRŠAN
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Spoznal sem pot, ki jo 
nikoli ne bom pozabil

Pohod Avnoja prerašča v 
®no največjih manifestacij 
bratstva in enotnosti naših 
narodov.

To je še posebno dokazal 
letošnji IV. pohod, v katerem 
so poleg udeležencev iz sko
raj vseh občin Slovenije so
delovali mladinci iz bratskih 
republik, Hrvatske in BiH, ki 
so spoznavali pomen Avnoja 

s tem razvijanje tradicij 
NOB. V Jajcu smo imeli tu
di srečanje s predstavniki 
ostalih republik in pokrajin 
0 vsesplošni jugoslovanski 
akciji, ki naj bi bila že pri
hodnje leto.

Na poti smo bili več kot 
štirinajst dni. Peš smo pre
lagali čez 250 km po naj
bolj pomembnih in zanimivih 
Predelih iz NOB. Spoznali 
srno mnogo ljudi — mladine 
°b srečanjih pri tabornem og
nju, na delu, v mestih, skozi 
katera smo hodili. Z njimi 
smo navezali stike, se pogo- 
Varjali o uspešnosti njihove
ga in našega dela in iskali 
skupna stališča za boljše or
ganiziranje mladih na terenu 
jn pripravah podobnih akcij, 
kot je naša.

Mladi smo, spoznajmo del 
junaške zgodovine naših na
rodov, kar nam k sreči ni 
bilo dano, da sami čutimo, 
doživimo, kajti, ko je malo 
bolj spoznamo na kraju do
godkov vemo, kaj imamo, kaj 
rnoramo čuvati, ohraniti, raz
bijati. Napredno Jugoslavijo, 
ki se je tu rodila iz krvi ne
štetih življenj ljudi, ki so ve
deli, zakaj umirajo, za kaj se 
borijo.

Tudi na pohodu smo videli, 
kaj vse zmore človek, ki ve, 
Zakaj živi, dela. Šele tu si 
fPoznal pravega tovariša — 
tovarišico, ki ti je priskočila 
Pa pomoč v težkih trenutkih 
Pernoči. Če je bilo hudo, nas 
Je družila pesem, peta iz sr- 
Ca- Pozabili smo na žulje, 
dtrujenost, dobili smo novih
moči.

Lepi so kraji, ki smo jih 
prehodili, toda strašni so spo
meniki, ki kot rane opozar
jajo: Bilo je, toda ne sme bi
ti nikoli več. Tudi tu teče 
življenje svojo pot, na ruše
vinah požganih mest rastejo 
nova mesta. Prebuja se sto
letja zatrti duh ljudi v nemo
či, kljubovalnosti, odpirajo 
se oči, ki vidijo svetlobo da
našnjih svobodnih dni, vse 
delajo s podvojeno močjo, 
hočejo nadoknaditi zamuje
no.

Brigada je bila kadrovsko 
zelo močna, od 150 pohodni
kov je bilo kar 55 %članov 
ZK, ki so takoj po prihodu v 
Jajce organizirali aktiv in 
uspešno razreševali proble
me, ki so se pojavljali na 
poti. K uspešnosti akcije je 
zelo pripomogel strokovni 
štab brigade, od poznavalca 
poti Avnoja — tov. Janka 
Gregoriča, pa do narodne he
rojke Albince-Mali Hočevar, 
saj so nam na pohodu tol
mačili pot naše delegacije na 
II. zasedanje Avnoja in druge 
zanimive dogodke iz NOB.

Kulturno življenje v briga
di je dobro uspevalo, saj smo 
pohodniki sami organizirali 
proslave (zelo dobro je uspe
la v Jajcu na dan vstaje), re
citale ob spominskih obelež
jih, kulturne večere ob ta
bornih ognjih itd. Udejstvova
li smo se v športu v taboru 
in zunaj njega na srečanjih z 
domačini.

V brigadi smo imeli dosti 
oblik informiranja, od četnih 
do brigadnih konferenc, zbo
rov, internih informatorjev, 
biltenov in nazadnje svoje 
radijske postaje »BAZE 20«, 
ki nam je v mnogočem po
pestrila življenje v brigadi. 
Saj je razen veselih melodij, 
ustreznih krajem, skozi ka
tere smo potovali, še ko
mentirala pot in nas obve
ščala o dogodkih v Jugosla
viji in svetu.

Program oziroma cilj briga
de verjetno ne bi tako uspel, 
če ne bi bilo tu še preda
vanj o oblikah in razvoju 
SLO, teoretični in praktični 
topografiji, Avnoju, komuni
stičnemu manifestu in prvi 
pomoči. V programu pa so 
bile še druge oblike, ki pa 
zaradi pomanjkanja časa niso 
bile dovolj obdelane ali pa 
so odpadle. Ob priložnostih 
smo si ogledali več filmov s 
pod ročaj SLO — vojno temat
skih in taborniških veščin.

Letošnja pot nas je vodila 
iz Ljubljane preko Banja Lu
ke v Jajce, nato naprej v 
Livno. Alamoč k spomeniku 
Ivo-Lola Ribarju, kjer smo po
zidali spominsko ploščo, in 
dalje v Drvar, Bihač — kraj 
I. zasedanja Avnoja, do Otoč
ca —■ ustanovnega mesta 
najvišjega telesa Hrvatske 
med NOB ZAVNOH. Nakar 
smo prestopili Kolpo in šli 
preko Sinjega vrha, Vinice, 
Črnomlja do spomenika ko
mandanta Rozmana Staneta 
v Lokvah. Od tam smo šli 
preko Planine pri Semiču v 
BAZO 20, pa v Dolenjske 
Toplice,kjer je bil uraden za
ključek letošnje akcije Avno
ja in preko Žužemberka v 
Ljubljano, kjer smo se raz
šli.

Napočil je dan slovesa, ki 
smo se ga vsi tako bali. Dva 
tedna skupnega življenja v 
dobrem in slabem nam bo 
ostalo v trajnem spominu.

Vrnili smo se prepolni 
vtisov — doživetij, ki jih ne 
bomo pozabili. Spoznali smo 
resnično tovarištvo, ki se je 
kovalo ves čas pohoda. Po
stali smo ljudje, ki vemo 
kaj hočemo, kje je naše me
sto. Odšli smo narazen, toda 
naša srca so ostala skupaj. 
Naša pot je ista — močna, 
kajti gradimo jo skupaj — 
naprej.

Roman BRVAR

Piše mladinec Roman 
Brvar — telefonist v 
komerciali, ki se je po
hoda že drugič udele
žil

Tretja mladinska poletna 
politična šola

Letošnja mladinska polet
ja politična šola je bila že 
.etja po vrsti. Vsebinsko in 
časovno pa je bila drugače 
Zasnovana, kakor prejšnji 
'jVe- Šola je trajala od 25. 
ti° 27. avgusta 1974, različ
ic komisije pa so obravna
ve kongresne dokumente.

nedelja dopoldan

Uvodoma je v nedeljo do
zidan zasedal odbor za pri
javo kongresa. Obravnava- 
.' so potek javne razprave o 
javnih dokumentih, poslušali 
Poročilo kadrovske komisije 
0 Pregledali potek tehničnih 
j;riPrav na kongres v Murski 
°boti. Sprejeta sta bila sce

narij in likovno obeležje kon
usa.

NEDELJA POPOLDNE
Prvo plenarno zasedanje 

se je začelo ob napovedani 
uri s konstituiranjem samo
upravnih organov šole. Po 
izvolitvi organov šole, smo 
poslali pozdravno pismo to
varišu Titu. Potek razprav o 
kongresnih dokumentih je 
ocenil Lojze Ratajc član pred
sedstva RK in opozoril, da v 
posameznih občinskih konfe
rencah še ni opravljen celot
ni potek razprav o kongres
nih dokumentih.

NEDELJA PO VEČERJI
Javna tribuna z uvodno be

sedo Mirana Potrča člana IK 
predsedstva CK ZKS na te
mo »Gospodarski razvoj SRS 
in SFRJ do leta 1985 je bila

polnoštevilno obiskana.
Tovariš Potrč je poudaril, 

da smo v povojnih letih ve
liko pozornosti posvetili sa
moupravljanju, stabilizaciji, 
prav tako pa smo obračuna
li z nacionalizmom, ki je 
vnašal v naše gospodarstvo 
razdor in prispeval k temu, 
da nismo uspešno reševali 
dolgoročne politike gospodar
stva Jugoslavije. Opravljen je 
bil tudi idejno politični obra
čun s tehnokratizmom, s če
mer smo opravili kratkoroč
ne interese posameznih vo
dilnih ljudi. Bistveno se je 
okrepil tudi mednarodni po
ložaj Jugoslavije. K temu so 
največ prispevali delovni 
ljudje, ki so bili in so še 
pripravljeni, da z lastnimi na
pori prispevajo k hitrejšemu

razvoju gospodarstva. Proble
me, ki tarejo naše gospodar
stvo je moč rešiti le s skup
nim dolgoročnim gospodar
skim planom. Velja pa ome
niti uspehe, ki smo jih do
segli na tem področju. Stop
nja naše gospodarske rasti 
nja naše gospodarske rasti 
se giblje med 9 in 10 od
stotki. Ugodna je tudi rast 
zaposlovanja, saj se številni 
zdomci vračajo in zaposluje
jo doma.

V dolgoročnem planu go
spodarskega razvoja si v pr
vi vrsti prizadevamo za iz
boljšanje življenjske ravni de
lovnega človeka. Dosegli naj 
bi stopnjo 2000 dolarjev na
cionalnega dohodka, pogoj 
za to pa je, da dovolj hitro 
zvišamo zaposlenost v Jugo
slaviji in da poskrbimo za 
vrnitev čim večjega števila 
zdomcev. Nagel razvoj ne bi 
smel sloneti samo na zapo
slovanju, ampak tudi poveča- 
vanju produktivnosti dela, 
uvajanju sodobne tehnologi

je ter nenehnem strokovnem 
izpopolnjevanju vseh zapo
slenih. Prav tako je treba v 
prihodnje posvetiti veliko po
zornost enakomernemu raz
voju vseh republik in pokra
jin.

Stabilnejša rast našega 
gospodarstva predstavlja bi
stvene spremembe v gospo
darski strukturi. Nekaterim 
panogam moramo dati pred
nost. S tem bi se nedvom
no izboljšala naša plačilna 
bilanca. Te prioritetne pano
ge naj bi bile pred vsem 
energetika, razvoj surovin, 
kmetijstvo, železniški, po
morski, rečni in zračni pro
met, gradbeništvo ter turi
zem.

Nujno je tudi, da se mla
dina v celoti in aktivno vklju
či v vsa gospodarska doga
janja in tako skupaj z vsemi 
delovnimi ljudmi uresničuje 
zastavljeni razvojni načrt.

V razpravi pa so mladi 
predvsem izražali bojazen,
(nadaljevanje na 10. strani)
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Tretja mladinska 
poletna politična 

šola

Po poteh
7. in 8. septembra je ob

činska konferenca ZM Mo- 
ste-Polje pripravila dvodnev
ni pohod MPE 1. SNOUB To
ne Tomšič po poteh II. gru
pe odredov na zbor aktivi
stov v Litijo.

Kljub dežju, ki je marsiko
ga odvrnil od pohoda — se 
nas je pred občinsko skup
ščino zbral kakih 70. Formi
rali smo se v tri čete in se 
prepeljali do Zaloga, kjer so 
se nam pri spomeniku žrt
vam pridružili borci in re
zervni starešine z nalogo, da 
nam tolmači) pot in nas se
znanjajo z osnovami topogra
fije, kar pa jim je med pot
jo v celoti uspelo s preda
vanji in praktičnimi vajami.

Šli smo na pot z name
nom, da spoznamo kraje, 
kjer se je zadrževala in bo
rila II. grupa odredov. Videli 
smo dosti spominskih obe
ležij — od kraja, kjer je pa- 
slovenskem, pa do mest, kjer 
so bile pomembne borbe z 
okupatorjem. (Tuj Grm, Jan
če itd.). Spremljali so nas

revolucije
borci, ki so nam pristno 
oživljali težke čase NOV ob 
spomenikih, na mitingu, ob 
tabornem ognju. Spoznali 
smo veliko, marsičesa ne 
bomo nikoli pozabili, čeprav 
so danes drugi časi, ki nam 
dajo svobodno delati — žive
ti. Toda trenutke zgodovine, 
ki nam je dala to srečo, mo
ramo ohraniti — razvijati

Na Jančah smo se srečali 
z mladimi iz Litije in z nji
mi drugi dan skupno nadalje- 
Seznanili smo jih s potjo, 
vali pot na zbor aktivistov, 
ki jo hodimo in izmenjavali 
mnenja o nujnosti podobnih 
akcij, ki bi jih v prihodnje 
prirejali skupaj.

Pohod je uspel, pred nami 
so nove naloge — pritegniti 
čim več mladih v podobne 
akcije, v katerih naj bi spo
znali poti revolucije in s tem 
ohranjali in razvijali tradici
je NOB, obenem pa spozna
vali naravo, ki je pogoj za 
uspešno delo v SLO.

Roman BRVAR

(nadaljevanje z 9. strani)

da nam ne bo uspelo realizi
rati našega gospodarskega 
načrta, ki smo si ga zadali 
do leta 1985. Poudarjeno je 
bilo, da je politika v avto
mobilski industriji in še ne
katerih drugih področjih ne
usklajena.

V razpravi pa so se dotak
nili tudi kmetijstva, ki ga je 
potrebno skladneje razvijati 
zlasti primarno kmetijstvo, 
zagotoviti primerna skladišča 
ter ustrezno politiko cen, 
kar nam je delno že uspelo 
v okviru zelenega plana. Go
vorilo se je tudi o tem, da 
bo morala Slovenija investi
rati na tista področja, kjer 
je dovolj surovin in delovne 
sile.

Razprava je bila zaključena 
s pogovorom o problemu fi
nanciranja izobraževanja.

PONEDELJEK

Ponedeljek je bilo ves dan 
delo po komisijah. Razprave 
o dokumentih za 9. kongres 
so se v vseh komisijah 
ukpešno končale. Same raz
prave so bile zelo plodne, 
tako da lahko računamo, da 
bodo dokumenti pripravljeni 
v roku, in da bodo v celoti 
zajeli vsebino in pripombe 
razprav.

Na drugi tribuni je pred
sednik CK ZKS, tovariš Fran
ce Popit v svojem izvajanju 
opozoril na tri elemente, ki 
zadevajo delo mladinske or
ganizacije. To so: v prete
klosti precej forumsko orga
niziranje in delovanje, vpliv 
klerikalnih sil na doraščajočo

in šolajočo se mladino ter 
pomen vpliva delavske mla
dine, neposrednih mladih 
proizvajalcev na delo v naši 
organizaciji in vsej samo
upravni družbeni skupnosti.

Razprava, ki je sledila, je 
po ocenah presegla prejšnjo, 
kar je glede na temo, o ka
teri je tekla beseda, razum
ljivo in hvale vredno.

TOREK DOPOLDAN

V torek dopoldan je bilo 
drugo plenarno zasedanje, na 
katerem so vsi vodje komisij 
prebrali poročila. Nekateri 
referati so se sicer v nebi
stvenih podrobnostih razha
jali, kar bo z nadaljnim de
lom in ureditvijo kongresnih 
dokumentov seveda treba 
uskladiti.

Končala se je tudi akcija, 
ki so jo organizirali člani ZK 
za pomoč Kozjanskemu. Ak
cija je odlično uspela.

V torek se je šola končala, 
enoten sklep pa je bil, da bo 
taka šola tudi drugo leto.

Vojko Fattori

iiiiiMiiDLi sasL&jDasa * saiL&oDa saaiiaao * iiaaid\LDaQ
V vsak dom knjige 
Prešernove družbe

Republiški svet Zveze sindikatov Slovenije v letu 1974 posveča posebno pozornost vlogi 
in pomenu Prešernove družbe v sklopu kulturne akcije in prizadevanj vseh organiziranih so
cialističnih sil pri širjenju kulturnih dobrin med najširše množice delovnih ljudi.

Ce Prešernove družbe še 
ne poznate, preberite tole:

• Prešernova družba ni za
ložba, temveč organizacija 
aktivistov dobre in sociali
stično opredeljene knjige; 
organizacija, ki nadaljuje bo
gato tradicijo izdajanja mno
žičnih zbirk na Slovenskem.

• S skrbnim izborom knjiž
nih izdaj Prešernova družba 
razvija predvsem tiste vred
note, ki pri delovnih ljudeh 
razširjajo in bogate kulturno 
razgledanost, njihovo izobra
ženost in osveščenost ter 
usposobljenost za resnejšo 
samoupravno in družbeno or
ganiziranost.

• Knjižna zbirka je trikrat 
cenejša, kot so podobne iz
daje na knjižnem trgu in ta
ko resnično dosegljiva naj
širšim množicam.

Širom Slovenije ima druž
ba svoje zaupnike. Ti zaupni
ki opravljajo pomembno kul
turno poslanstvo in so res
nični aktivisti dobre sloven
ske knjige. V naši delovni 
organizaciji je zaupnik Mar
jan Bajc, ki je že dobro znan 
z drugih področij kulturnega 
delovanja. Zastavimo mu ne
kaj vprašanj.

— Kako si postal zaupnik?
Preprosto me je sindikat 

zadolžil, ker drugih ni dobil. 
Dolžnost sem sprejel z ve
seljem zato, ker že od nek
daj spoštujem usmerjenost 
in napore Prešernove družbe. 
Ta je daleč pred raznimi za
ložbami v prizadevanjih, da

prodre v delavske družine in 
tako prispeva k temu, da bi 
čimveč zaposlenih, ki doslej 
ne preberejo niti ene knjige 
letno, vsaj del prostega ča
sa posvetilo branju.

— Kako deluješ?
Dela sem se lotil najprej 

z letaki, v Biltenu sem poz
val na naročila, pa veliko 
sem šel že od človeka do 
človeka. Ker sem komaj prev
zel to nalogo, imam 8 naroč
nikov. Če si človek želi v 
svojem domu knjigo, potem 
najceneje pride do dobre

Marjan Bajc v elementu kot 
ga poznamo. Naš neumorni 
kulturnik in sindikalni dela
vec. Pri njem se naročite na 
Prešernovo družbo.

knjige prav s Prešernovo 
družbo.

— Katere knjige najbolj 
priporočaš?

Priporočam vse, delovni 
ljudje pa se najbolj ogrevajo 
za redno knjižno zbirko in 
za revijo Obzornik. Poglejte, 
kako je to poceni. V redni 
knjižni zbirki naročnik prejme 
poleg bogato sestavljenega 
koledarja za leto 1975 še pet 
izranih dragocenih knjig za 
ceno 55 dinarjev ali v plat
no vezane za 85 dinarjev. To 
ceno se lahko pri meni po
ravna v štirih obrokih. Naj 
naštejem te knjige poleg ko
ledarja. KO ČLOVEK ZORI, 
je zgodba mladega človeka, 
ki iz nedoraslosti skoči v za
kon, v katerem si išče trd
nih tal ob ženski, ki ga v 
marsičem prekaša. UGASLO 
OGNJIŠČE je zgodba o enem 
od zadnjih samotarjev goz
dovnikov, ki od prve sve
tovne vojne živi sam, dokler 
ga ne zgrabi vrtinec druge 
svetovne vojne, katere ne 
preživi. SPOMINI NA LENI- 
na se bero kot roman in pri
kažejo Lenina tudi s strani, 
ki so nam bile doslej nezna
ne. MLADA BREDA je zbirka 
naših najlepših pesmi, ki so 
nam jih nekoč nabirali nabi
ralci narodnega blaga. RA
STLINE IN NAŠE ZDRAVJE 
je knjiga avtorja »Naš zdrav
nik-, ki je bila v vseh do
movih prijetno sprejeta.

Pri Marjanu Bajcu, ki dela 
v pripravi dela tiskarne, se 
na knjige lahko naročite ka
darkoli. Prejeli jih boste v 
novembru.

S. G.

AA/V\'WWWWWW /V'yWWV‘^WW /‘^VVVV/NA^NAAt*

GASILCI IZ OBRATA ZALOG DRUGI — 29. 9. je 
bilo na Vevčah tekmovanje prostovoljnih industrijskih 
gasilskih ekip občine Moste-Polje. Tekmovalo je 16 
ekip med njimi tudi ena naša in sicer iz obrata Zalog, 
ki je zasedla drugo mesto, prvo pa je zasedla ekipa 
Papirnice Vevče.

To je lep uspeh fantov, ki ohranjajo tradicijo dobre 
pripravljenosti gasilske čete Saturnusa. Prejeli so lep 
pokal.

Koncem oktobra pa napovedujejo veliko vajo s tek
movanji v počastitev 45. letnice nepretrganega delo
vanja gasilske enote v Saturnusu. Na slovesnosti, ki 
bo na dvorišču tovarne bodo sodelovale še ekipe ne
katerih gospodarskih organizacij iz Most.

V prihodnji številki bomo tudi mi posvetili nekaj 
strani temu jubileju.

/'^'^v^v'/“^W\AAyv\A/VW\AA/WW\A/'^ywWVWWVVVVV^
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MINIPORTRET
Jože Breznik (34) dela 

v Saturnusu enajsto leto. 
Je vodja skladišča bele 
pločevine.

— Ali ste bili takoj 
sprejeti na sedanje de
lovno mesto?

— Ne. V začetku sem 
delal kot pomožni delavec 
na lakirnih strojih v tis
karni, nekaj mesecev poz
neje pa sem prevzel me
sto skladiščnika v skladi
šču barv in lakov ter pa
pirne in lesne embalaže. 
Na sedanjem delovnem 
mestu sem zaposlen od 
leta 1972.

— Ste z delom zadovo
ljni? Ni morda enolično? 
imate probleme?

— Na sedanjem delov
nem mestu sem zadovo
ljen, delo je pestro, zah
teva veliko smisla za or
ganizacijo in je konkret
no. Posebnih problemov 
na delovnem mestu ali z 
delom nimam; so manjši, 
ki pa jih sproti rešujemo. 
Moram pa poudariti, da 
sem s sodelavci zelo za
dovoljen.

— Ste tudi sekretar os
novne organizacije ZK 
TOZD Embalaža. Ali meni
te, da ste v vaši osnovni 
organizaciji dovolj aktivni? 
Koliko komunistov je v 
vaši organizaciji in koli
ko novih članov ste spre
jeli letos?

— Menim, da je naša 
organizacija v letošnjem 
letu aktivnejša kot prejš
nja leta, predvsem zatega
delj, ker je delo osnovne 
organizacije bolj konkret
no in je vezano na posa
mezna področja dela. Tu 
mislim predvsem na po
samezne TOZD; delo ob
ravnavamo po posameznih 
konkretnih primerih in 
problemih. To narekuje 
nova ustava in smernice 
ter sklepi sedmega in de
setega kongresa ZK. Ko
munisti smo aktivnejši in 
bolj prisotni na vseh po
dročjih dela. V naši orga
nizaciji je sedaj 40 komu
nistov. Novih članov je 
sedem.

— Tovariš Tito je pou
daril, da mora biti komu
nist »skromen, požrtvova
len, nesebičen, samokri
tičen«. Tovariš Šetinc pa 
je dejal, da »ne smemo 
zanemariti nevarnosti, da 
bi nekateri v zvezo ko
munistov prihajali prezgo
daj ali pomotoma — iz ka- 
rierističnih nagibov«. Ali 
preverite moralne kva

litete članov, ki jih na
meravate sprejeti? Mnogi 
so mladi, pri osemnajstih 
morda še nima vsak izo
blikovanega nazora, morda 
bi se kdo želel včlaniti 
tudi zato, da bi se hitre
je uveljavil?

— Menim, da imajo ko
munisti v naši tovarni več 
ali manj moralne in poli
tične kvalitete. Če se po
javi kak nezaželen primer, 
ga takoj obravnavamo in 
tudi ustrezno rešimo. Na 
te vrline smo zlasti pazi

li pri sprejemu mladih, 
ker so mladi gotovo bolj 
ambiciozni kot starejši. Da 
bi novo sprejeti člani bo
lje spoznali dolžnosti in 
naloge, ki jih nalaga or
ganizacija ZK svojim čla
nom, smo jih poslali na 
predavanja, ki jih je orga
niziral Občinski komite ZK 
občine Moste-Polje.

— Ali lahko poveste tu
di kaj o nadaljnjem delu 
komunistov v vaši orga
nizaciji?

— Čas počitnic — čas 
počitka je že povsem za 
nami. Nadaljevali bomo z 
delom, obravnavali bomo 
stanovanjsko politiko v 
tovarni, potem osnutek 
statutarnega sklepa ZK 
občine Moste-Polje. Sledili 
bodo študijski sestanki 
»Kaj je dialektični materi
alizem«, »Kaj je marksi
zem« in »Kako se pojmu
je marksizem v današnjem 
času«.

— Pa v prostem času?
— Rad prebiram časo

pise, hodim v naravo, de
lo v organizaciji pa mi tu
di vzame precej prostega 
časa.

Anamarija Plesničar

SKLEPI KONGRESA - AKCIJA ZA AKCIJO
Dokončno je sklenjeno, da bo 7. in 8. novembra osmi kongres slovenskih sindikatov v 

Celju. Celjani si prizadevajo, da bi kar se da najbolje poskrbeli za organizacijo kongresa 
■n prijetno počutje delegatov.

V teh dneh se že končuje 
široka razprava po osnovnih 
organizacijah sindikata o 
Predkongresnem gradivu ka
terega tvorijo temelj: Statu
tarni dogovor o organizirano
sti in delovanju sindikatov in 
Zveze sindikatov v SR Slo
venije, Osnutek sklepov 8. 
kongresa Zveze sindikatov 
Slovenije in Odlok o delegat
ski sestavi in načinu izvolit
ve novega republiškega sveta 
'n nadzornega odbora Zveze 
sindikatov Slovenije.

Pred začetkom razprave o 
teh sklepnih dokumentih os
jega kongresa je generalna 
sekretarka republiškega sve
ta Zveze sindikatov Slovenije 
'vanka Vrhovčak v uvodu ple
narne seje RS ZSS 10. 9. 
'974 med drugim dejala:

8. kongres Zveze sindika
tov Slovenije se sestaja v 
šašu odločilnega boja delav
skega razreda za uresničitev 
in uveljavitev novih samoup
ravnih odnosov na vseh po
dročjih združenega dela. V 
tem boju imamo sindikati kot 
najbolj množična razredna or
ganizacija delavcev še poseb
no odgovorno vlogo in na
loge: uveljaviti moramo tako 
delavsko organizacijo, ki jo 
?o delavski razred vedno 
jrnel za svojo, ker bo z njo 
'n njeno pomočjo uresničil 
odločilno vlogo v upravljanju 
v vsej družbeni reprodukciji. 
Podlaga in smer za naše de
lovanje in za spreminjanje 
družbenih odnosov je nova 
nstava, sklepni dokument X. 
kongresa ZKJ in VII. kongre
sa ZKS. V snovanju teh do
kumentov smo delovni ljudje 
sodelovali, jih soglasno spre- 
loli in zdaj morajo biti naše 
delo in življenje.
„ Zato so naloge in cilji na
šega kongresa lahko samo 
°draz političnega razpolože
na delavcev, razpoloženja, ki 
}® Pri nas zorelo od 29. seje 

ZKS in ki smo ga v na- 
i' organizaciji izpričali na 
V- konferenci ZSS in ki po
ceni, da delavci hočejo raz
reševati družbena in gospo
darska vprašanja na samo
upravnih temeljih ter tako od
ločilno vplivati na svoj druž
ini, materialni in socialni 
Položaj. Na 8. kongresu ZSS 
dtoramo zato sprejeti take 
sklepe, ki bodo izražali raz
redne interese delavcev, ki 
P°do jasno opredelili naše 
tjaloge in odgovornost, ki 
Oodo odločilno vplivali na tak 
Slndikat, ki bo združil delav- 
ce v vsakem samoupravnem 
?kolju in jih tudi učinkovito 
d\ stvarno povedel v spre
minjanje novih družbenih od
nosov.

Kaj je narobe v naši sa
moupravni praksi, vemo! Ta- 
re analize uresničevanja us- 
i®Ve in izvajanja ukrepov za 
Jtrejše presajanje ustavnih 
oločil v samoupravno prak- 

smo na različnih ravneh 
,e večkrat opravili. V sindi- 
Ijdtih nazadnje v začetku ju- 
J? letos. Rezultat pa še ni 
ak' kot si želimo! 

v ^ato se je potrebno tudi 
. lastni organizaciji nedvou- 

P° dogovoriti, kaj mora- 
0 in kaj hočemo storiti v

interesu delavcev. Prav je, 
da v imenu vseh velikih us
pehov, ki smo jih nedvomno 
dosegli na celovitem področ
ju samoupravljanja, ugotovi
mo, da smo bili tudi v sindi
katih sredi preobrazbe naše 
samoupravne družbe, da smo 
v sindikatih izbojevali z de
lavci pomembne uspehe v 
obvladovanju oblasti na pod
ročju celotne družbene rep
rodukcije. In da je to odraz 
dela in revolucionarnega ža
ra tisočev naših sindikalnih 
aktivistov in mnogih organov 
in celotne organizacije sindi
katov. Vedeti pa je treba, da 
tudi s svojo nedoslednostjo, 
neprvncipalnim uresničevan- 
njem nalog še vedno v pre
veliki meri s forumskim de
lovanjem, sem in tja pa tudi 
z oportunizmom objektivno 
služimo vsem tistim silam, 
ki so jim bližnji birokratski, 
tehnokratski in centralistični 
odnosi. V nekaterih okoljih 
še vedno vladajo take raz
mere, da se najodgovornejši 
delavci v političnih organi
zacijah tudi v sindikatih in 
občinski samoupravi prijatelj
sko trepljajo z najodgovor
nejšimi upravnimi, samoup
ravnimi in političnimi delavci 
v organizacijah združenega 
dela tudi tedaj, ko v takih 
organizacijah ne služijo ne
posrednemu delavčevemu in
teresu, ko se še vedno gre
do mi-vi, v katerih eni pred
pisujejo politiko, delijo ob
last, drugi pa bi jo naj le iz
vajali, upravljali pa le toliko, 
kolikor zahteva SDK.

V takih organizacijah in 
razmerah ne more biti niti 
interesa niti možnosti za 
večjo produktivnost, za bolj
še gospodarjenje, zato tudi 
ne ustvarimo toliko, kolikor 
bi morali ustvarjati za razvoj 
svoje TOZD, za potrebe de
lavca in njegove družine in 
za potrebe ožje in širše druž
bene skupnosti. Zato kasni- 
mo s sprejemanjem dobrih 
samoupravnih sporazumov o 
delitvi dohodka in osebnih 
dohodkov in ne moremo uve
ljaviti osnovnega načela na
grajevanja — vsakemu po 
vloženem delu.

Naša delavska pobuda in 
akcija mora biti zato moč
nejša in učinkovitejša kot pa
sivnost in celo odpori neka
terih struktur in posamez
nikov.

Tako ravnanje zahteva tudi 
vsebina sklepov 8. kongresa 
ZSS.

Pomemben del nalog v 
sklepih posvečamo v utrjeva
nju socialne varnosti in ob
vladovanju socialnih razlik: 
terjamo, da dohodki od dela 
in podružabljanja porabe za
gotovijo delavcu in njegovi 
družini pokrivanje minimalnih 
življenjskih potreb, ki jih bo
mo ugotovili z enotno meto
do »košarice življenjskih po
trebščin« za delavsko druži
no. Kritični smo do vseh 
družbenih ukrepov, ki urav
navajo obvladovanje socialnih 
razlik, ker se zavedamo svo
je soodgovornosti pri njiho
vem sprejemanju.

Nalog smo si naložili in 
prevzeli mnogo. Opredeljene 
so konkretno in zahtevajo ak
cijo. Zato se tudi zavezujemo 
na vseh ravneh sindikalne 
organiziranosti — od osnovne 
organizacije sindikata, občin
ske do republiških sindika
tov in zveze sindikatov — 
kaj moramo storiti in kako 
ravnati sami, kaj pa skupaj 
z drugimi družbenimi dejav
niki v hitrejšem spreminjanju 
družbenih, materialnih in so
cialnih odnosov na vseh po
dročjih združenega dela.

Sklepi 8. kongresa morajo 
biti akcija za akcijo. V njih 
mora dobiti in najti vsaka 
raven sindikalne organizacije 
svoje naloge. To pa niso na
loge delegatsko sestavljenih 
organov za delegatsko se
stavljene organe, ampak na
loge organiziranega članstva 
za organizirano članstvo. Za
to je priprava na kongres pri
prava zaključnih sporočil in 
akcijskih nalog kongresa za
deva vsega članstva. To je 
sedaj temeljna naloga in od
govornost sindikalnih funk
cionarjev in organov sindika
ta od osnovne organizacije, 
občinske do republiških sin
dikatov in zveze sindikatov.

To je posnetek s konference delegacij naše delovne organi
zacije in Indosa. Začetek je pokazal polno težav, ki jih pa 
moramo nemudoma odstraniti, sicer delegatski sistem ne bo 
delegatski in naša hotenja ne bodo prišla v skupščino tako, 
kot smo si to z ustavo oblikovali. Sedaj je zadnji čas, da 
se vsi politični in samoupravni dejavniki v delovni organi
zaciji tega lote, ter da se stvari postavi na pravo mesto.
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Ali nočemo plavati? otrok m družina
Letos je tekla vseslovenska akcija pod geslom »Naučimo m/ 1/ AX HAfl/A K
ilavati«. Tudi Saturnus se ji je pridružil._______________ y DC J Cv JIJI^JL T 1 rX.il 11 11 vr H VTjIV

Organizirali smo dva za
četna in nadaljevalna tečaja 
za otroke in dva za odrasle. 
Če lahko ugotovimo, da je 
bila pri otrocih udeležba več 
kot zadovoljiva, tega ne mo
remo trditi za odrasle. Ob 
koncu, ko razmišljamo, kaj 
je bilo narobe, da ni bilo 
več prijavljenih, lahko ugo
tovimo, da je morda kriva 
sramežljivost, hladni dnevi, 
»premalo reklame«, premajh
na diskretnost in podobno. 
Zato pa si moramo zadati 
nalogo že sedaj, kako pri
tegniti na plavalne tečaje več 
ljudi.

Prav gotovo bi lahko ob 
podpori vseh, posebej pa sin
dikata, to vprašanje prihod
nje leto ugodno rešili in 
zmanjšali plavalno »nepisme
nost« v našem podjetju.

Vsi vemo, da je plavanje 
najbolj množična in najbolj 
priljubljena rekreacija v vro
čih poletnih dneh, seveda če 
znaš plavati. Vzrok za to, da 
danes plavanje prištevamo 
med pomembnejše športe za

rekreacijo, je prav gotovo v 
tem, da se s plavanjem iz
boljšuje ali pa ohranja pred
vsem delovanje organizma. 
Plavanje se priporoča kot 
sredstvo rekreacije tudi za 
tiste ljudi, ki so jim zara
di slabega zdravja ali zaradi 
kakih telesnih hib druge obli
ke rekreacije manj dostopne. 
Plavanje je tudi najprimernej
ša rekreacija za vse tiste, ki 
so se nalezli čezmerne te
lesne teže ali pa opravljajo 
poklice, pri katerih večidel 
stojijo. Zaradi cikličnega gi
banja z navidezno zmanjšano 
telesno težo, brez krčevitih 
in eksplozivnih gibov, je pla
vanje primerno za vse vrste 
ljudi do najvišje starosti.

Pomembno pa plavanje 
vpliva tudi na higiensko 
zdravstveno stanje človeka. 
Zrak, sonce in voda utrjuje
jo organizem in izboljšujejo 
človekovo počutje. Toda, če 
hoče človek resnično koristi
ti plavanje kot sredstvo re
kreacije, mora predvsem zna
ti plavati.

Ernest Marguč

Mnogi strokovnjaki ugotav
ljajo, da število nevrotičnih 
obolenj vse bolj narašča. Ob 
ugotovitvi, da je tudi nervoz
nih otrok čedalje več, bi se 
morali zamisliti tako starši 
kot vzgojitelji. Lahko rečemo, 
da je nervoznost pojav, ki 
spremlja predvsem civilizira
ne dežele, se pravi, da je ne
ke vrste družbena bolezen in 
sicer bolezen civilizirane 
družbe. Da smo nervozni od
rasli, se nam ne zdi čudno, 
če pa nas vzgojitelji, psiho
logi ali kdorkoli drug, ki se 
s temi vprašanji ukvarja, 
spomni, da je vzrok otroko
vih neuspehov in njegovega 
neustreznega razvoja prav 
nervoza, se nam to dostikrat 
zdi iz trte zvito. Mnogi meni
jo, da s tem dajejo otroku 
potuho in da otrok sploh ne 
more biti nervozen, če pa 
pogledamo, kje so vzroki za 
nedvozo, bomo videli, da po
jav nervoznosti pri otroku 
ponavadi podcenjujemo.

Na današnje življenje 
in zahteve današnjega 
dne vsak človek nekoliko

drugače reagira. Velike raz
like so zlasti med otroki, saj 
so nekateri od rojstva manj 
odporni in jim že omejitve, 
ki jih drugi otroci mimogre
de sprejmejo, pomenijo ne
premagljive ovire. Če bi sku
šali pogledati, kaj je pravza
prav tisto, kar pospešuje 
razvoj nevrotičnosti, hi lahko 
rekli, da tega ni tako malo. 
Nekateri otroci so že po na
ravi tako občutljivi, zato tudi 
preobčutljivo reagirajo na 
vplive okolja, prepovedi, 
omejitve, nenehna nova pri
lagajanja. Takemu otroku 
lahko pomagamo le z veliko 
ljubezni in potrpežljivosti. 
Postopoma jih moramo nava
jati na nove zahteve, na no
ve načine sprejemanja, nika
kor pa ne smemo biti ne
učakani, saj to lahko pospeši 
nastanek nevrotičnosti. K ne
vrotičnosti so nagnjeni tudi 
slabše umsko razviti otroci, 
zlasti če starši zahtevajo od 
njih več kot zmorejo. Tudi 
prevelika živahnost otrok 
lahko povzroči živčnost. Taki 
otroci prisilijo starše k strož

jemu ravnanju, ki prinaša več 
omejitev, kot je morda po
trebno. Na splošno lahko re
čemo, da nervoznost pri 
otroku lahko povzročijo vzgo
jitelji, ki ne znajo ali ne mo
rejo uglasiti svojih zahtev s 
posebnostmi otroka. Posledi
ce so različne in se kažejo 
v pretiranem, neutemelje
nem strahu, motnjah v delo
vanju telesnih funkcij, ne
mirnem spanju ali v poseb
nih odklonih značaja in oseb
nosti, ki se kažejo v pasiv
nosti, lagodnosti, potepanju, 
lažeh in krajah. Pri odprav
ljanju otrokove nervoznosti 
ponavadi vsi skušajo odpra
viti zunanji izraz nervozno
sti, namesto da bi odpravili 
vzrok. Vzroki so velikokrat 
negotovost, pomanjkljiv ob
čutek varnosti in nesporazu- 
mevanje staršev za otrokove 
posebnosti. Kljub tempu da
našnjega dne, ki nas priga
nja, si vzemimo čas za otro
ka in če je že nas naredil 
čas nervozne, dajmo saj nje
mu orožje, da se bo boril 
proti tej bolezni sodobnosti.

Pozabili ste zajtrk!
Ne, zajtrkujem nikoli, kofetek zjutraj, 

v tovarni, potem pa topla malica ob 9.30 
uri. Malicam že vsa leta, všeč mi je, za
dovoljna sem z njo, mislim pa da naša 
generacija, ki je rasti a v vojni, drugače 
gleda na hrano. Saj mi je hudo, kako 
mnogi ravnajo s kruhom.

Kdaj pa kosite?
Ob treh popoldne se začnemo zbirati 

doma. Sinova se vrneta iz Brezovice, ka
mor se vozita z avtobusom v šolo. Mlaj
ši zelo rad kuha in če pride prej, mi že 
pripravi za kosilo, pri katerem se zbere
mo okrog štirih. Za večerjo pa moram 
še enkrat k loncem — tako smo nava
jeni.

Kaj pa še delate popoldan?
Dela ne zmanjka. Vrt zahteva svoje, 

pa tudi pri hiši še ni vse narejeno, brez 
posojila le s plačo in z otroki se počasi 
gradi. Smo pa ponosni, da imamo svoj 
dom.

Sedaj, ko imate avto, je laže priti do 
službe?

Pri času se niti ne prihrani, posebno 
za domov moram malo pred drugo, če se 
hočem prebiti skozi mestni vrvež. Sem se 
pa odločila, da bom šla spet »na vlak«, 
avto je drag in pet nas je.

Ste zamudnica?
Nikakor ne. Nekajkrat sem že zamu

dila, vendar le, če se je v prometu kaj 
zataknilo.

Ne bi dobili bliže zaposlitev?
Verjetno bi, pa ko sem že toliko let 

v Saturnusu. Zdržala sem v najtežjih ob
dobjih, se bom pa še naprej spoprijema
la z vsem, kar nas bo doletelo. Na vožnjo 
sem se navadila, vsi ne moremo imeti 
pred nosom svoje tovarne.

Dajemo priložnost, da ne glede na po
govor, spregovorite kar vam leži na srcu 
o Saturnusu ali o čemerkoli.

Moja največja želja je, da bi zavladal 
mir ma svetu, da ne bi nikoli več okusili 
vojne, ne mi In ne naši otroci. Da bi mi 
delavci in naši vodilni gospodarili tako, 
da bo zagotovljeno stalno delo in s tem 
v zvezi dobrobit celotne skupnosti. Da 
bomo zares z veseljem stopali v Satur
nus, ki nam je že tako drugi dom.

Zapisal: S. Gerilca

V Saturnusu je zaposlena že 21 let, 
sedaj dela v vhodni kontroli TOZD To
varna avtoopreme.

Najprej se nam je upirala, češ da jo 
v vseh letih dela še noben ni slikal za 
naše glasilo in da je najbolje, da tako 
ostane. Po prepričevanju se je omehčala 
in nam povedala, da je iz vasice Plešivi
ca pri Notranjih Goricah, to je približno 
18 km od Ljubljane. Do tja pridemo po 
cesti do Brezovice in nato levo proti Ra
kitni.

V predzanji številki smo obljubili, da 
bomo predstavljali člane kolektiva — vo
zače, ki majo dom daleč od tovarne in 

Danes nam prostor spet dopušča po
kramljati z enim iz med naših »potnikov 
brez potnih nalogov« to je tovarišica 
IVANKA MAZI.

Torej že 21 let premagujete to pot od 
Plešivice do Saturnusa in nazaj?

Petnajst let sem se vozila z vlakom. 
Do kolodvora sem imela pol ure hoje. 
Prvih pet let pa sem pešačila tudi z glav
nega kolodvora do Saturnusa in obratno. 
Ko sem se poročila, sem se preselila na 
Jezero in do vlaka sem imela še dlje. 
Pomagala sem si s kolesom. To so bila 
najtežja leta, pa vendar prijetna. Pred 14 
leti sva se preselila nazaj v mojo rodno 
Plešivico, kjer sva si postavila hišo. Te
daj so se tudi prometne zveze zboljšale. 
Začel je voziti avtobus in do postaje imam 
le pet minut. Na kolodvoru presedem na 
mestni avtobus do Saturnusa, nazaj pa 
se peljem s tovarniškim. Včasih se pri
peljem tudi z osebnim avtom, ki sva si 
ga kupila.

Katera je vaša rana ura?
Ob 4.15 url sem že pokonci, pripravim 

zajtrk za otroke, (fanta 14 J n 11 let, hči 
3 leta) napravim hči in jo peljem v vrtec, 
ki je v Notranjih Goricah, nato pa se vr
nem na avtobus in malo pred šesto sem 
v Saturnusu.

Kako dolga, dolga je ta pot?
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Od tu in tam
* Vglasilu združenega pod

jetja Sava Kranj smo brali, 
da se bo Sava združila z in
dustrijo gume, Ruma, kombi
natom gume 'i obuče VUL
KAN Miš, PUŠKARNO Kranj, 
Ljubljansko TOTRO in našo 
sosedo Kemično tovarno Mo
ste. ki je TOZD v sestavu 
delovne organizacije Jugo- 
tekstila Ljubljana, s katero 
Pa niso dosegli dogovorjenih 
skupnih ciljev, kar je vzrok 
za združitev s Savo.

* V glasilu Talisa smo 
“tali, da je njihovo pivo PlLS 
LaPORT bilo na 13. svetov
nem izboru piva »Monde se- 
!ection« v Bruslju nagrajeno 
! zlato medaljo kot najbolj
še pivo To za ljubitelje piva!

* V Delu smo pa brali, da 
lahko prebivalci Menenkirch- 
na (Soltan) v bodoče kupuje

jo zrak za doma kar v kon
zervnih škatlah. Ena velika 
škatla te dragocenosti velja 
2,5 marke.

V internih informacijah re
publiškega sveta Zveze sin
dikatov Slovenije, z dne 20.
9., beremo informacijo o 
zbranih sredstvih za dom ZB 
NOV in mladine v Kumrovcu. 
Piše, da akcija zbiranja sred
stev uspešno poteka, da je 
zbranih že 82,64 % sredstev 
od predvidene vsote za našo 
republiko. Po dogovoru mo
ramo v Sloveniji zbrati
15.000. 000 dinarjev. 12.396,55 
dinarjev je že zbranih. Ker 
gre graditev doma h koncu 
in bo kmalu odprt, republiški 
sindikat poziva občinske sve
te zveze sindikatov, da pos-

Morda se nam s tem od
pira perspektiva, da bomo 
konzerve lahko kdaj tudi pol
nili?

pešijo zbiranje do predvide
ne vsote. V razpredelnici ob
čin vidimo, da je naša med 
zadnjimi. Doslej smo zbrali 
le 50 % od predvidene vso
te, ki je določena po številu 
prebivalcev, narodnem dohod
ku in številu zaposlenih. Nad 
dogovorjeno vsoto pa so naj
višje šle občina Bežigrad 
125 %, Kamnik 121 %, Litija 
111 % in še nekaj drugih.

Naša delovna organizacija 
je prispevala brezplačno iz
delavo značk (ca. 8000 din), 
koliko pa so posamezniki pa 
nimamo podatkov.

Za dom v Kumrovcu

Delavci Saturnusa 
izbrali plakat 

za 8. kongres ZSS
. Y Petek 4. oktobra so čla- 

izvršnih odborov (34) os
novnih organizacij sindikata 
z TOZD in delovne skupno- 
b skupnih služb izbirali med 
remi osnutki plakata za 8. 

i?ongres ZSS Slovenije, ki bo 
■in 8. novembra v Celju, 
“o razlagi o namenu in 

sebini plakata, ki naj ima 
L^sobnoat opozorila in sim
bolike rasti sindikalnega gi- 
anja na Slovenskem, kate- 
0 je podal član republiške

ga sveta ZSS Dušan Rebolj, 
so prisotni izbirali med dve
ma, tretjega pa izločili. Z 
glasovanjem je večina spre
jela plakat, ki je sestavljen iz 
treh likov (bel, rdeč, moder) 
srednji je v obliki nepravilne 
puščice v rdeči barvi, ki se 
dviga pod kotom 45° in pred
stavlja rast organiziranega 
delavstva. Plakat je preprost, 
čist in močan, z jasnim os
novnim sporočilom — tak kot 
je organiziran delavec.

S to izbiro plakata pa se 
je zgodilo nekaj pomembne
ga. Prvič so strokovno žirijo 
izbire osnutka zamenjali de
lavci. Torej tisti, katerim je 
temeljno namenjen. Temu ne 
moremo reči slučaj. Je iz
raz hotenj sindikata, da se 
vpliv delavca uveljavlja pov
sod, tudi na videz morda 
manj pomembnem področju, 
kot je v tem primeru izbira 
plakata za svoj kongres.

Rjovele in zdravje

Kaj moramo vedeti o krvnemu
pritisku?

p . Krvni pritisk imenujemc 
r-. “sk krvi na stene arte 
J' tedaj ko je srce poga 
Živl P°- te'esu’ da dobijo vs 
rp !,enisko pomembni organ 
kem° za^°9° hrane. Pri vsa 
krv1- sr^nem utripu doseže 
in u majhen vrhunec

k° se srce po vsaken1.4. . oruts pu VbdKGII
‘Pu razširi, spet pade. Tc 
zgodi sedemdesetkrat dc 

ŠP®mdesetkrat v minuti. Pr 
Portnikih zasledimo tud 

k nJkrat. Krvni pritisk se lah 
in ®Preminja od dne do dne 
dar m*'nute do minute: ka 
ni s.e. razburimo, se naš krv 
va^rit'sk poveča, kadar poči 
ša t “h spimo se pa zmanj 
apL re spremembe so pov 

p1, formalne.
ITlori mladem človeku najde 
Ži|e in prožne krvne
trše -S staraniem postajajc 
i"a ‘n manJ voljne. Zato mo 
tele ?*. da poganja kri pc 
in nsru\ opravljati težje dele 

Pritisk se rahlo poveča. 
k0 * ,n krvni pritisk se lah 
oboi : I Kot samostojne 
noVneni® ali kot posledica os 
vic »• ,°lezni (obolenje led 

' Z|včne boleznl-tumorja v

možganih, poškodbe možgan, 
vnetje možganskih open, hor
monalni vzrok zvišenega krv
nega pritiska, srčna obole
nja).

Najpogosteje se zvišan 
krvni pritisk odkrije slučajno. 
Pogosto pa bolnik pride k 
zdravniku vsled bolečin pri 
srcu, glavobolu, vznemirjeno
sti, razdražljivosti, oteškoče- 
nega dihanja ali celo nezave
sti. Če bolnik ne zdravi svoj 
zvišan krvni pritisk pride te
kom let do srčne astme, po
javijo se motnje v vidu vsled 
okvare očesnega ozadja. V 
najslabšem slučaju pride do 
srčnega infarkta ali možgan
ske kapi. Zmotno je pa mne
nje, da povečan pritisk neo
gibno povzroča kap.

Nekateri strokovnjaki pra
vijo, da se povečan krvni 
pritisk podeduje v družini, ta
ko da se bo verjetneje raz
vil pri tistih ljudeh, katerih 
stariš so Imeli zvišan krvni 
pritisk, kot pri ljudeh, kate
rih starši ga niso Imeli.

Kadar zdravnik zdravi vaš 
povečan krvni pritisk izbira 
med čedalje številnejšimi

zdravili. Ker ljudje vsak po 
svoje reagirajo na zdravlje
nje, bo moral zdravnik najti 
za vas najbolj ustrezno zdra
vilo. Sprva se boste morebiti 
počutili slabše — vaše telo 
se bo prilagajalo manjšemu 
krvnemu pritisku. Tudi pre
velika teža telesa lahko vpli
va na krvni pritisk, zato vam 
bo zdravnik predpisal -shuj
ševalno dieto.

Pomni: če zanemarimo po
večan krvni pritisk, lahko 
sčasoma obremeni celo te
lo, zlasti pa srce, možgani 
in ledvica. Kdorkoli se ne 
drži zdravnikovih nasvetov, 
dela napako, ki utegne resno 
škodovati njegovemu zdravju 
v prihodnje.

Držite se sledečih navodil:

— ogibajte se skrbi in raz
burjenj

— ohranjajte težo telesa, 
ki jo priporoča vaš zdravnik

— poslušajte zdravnikov 
nasvet glede kajenja in uži
vanja alkohola

— privoščite si dovolj spa
nja in počitka tudi čez dan.

Poznate pomen 
tima in timskega 

dela?
Teami in teamsko (skupinsko) delo so besede, ki se danes 
vse bolj pogosto uporabljajo v zvezi z vodenjem in organi
zacijo poslovanja. V hitrem napredku tehnologije in znanosti 
so mnoge tovarne v teamskem delu našle možno rešitev za 
svoj obstanek.
Slika o pojmu — kaj je team — nam bo pomagala, da na 
realni osnovi pretehtamo prednosti, pa tudi pomanjkljivosti 
te organizacijske oblike.

S teamskim delom so lah
ko premagane vse težave pri 
vodenju podjetja, posebno pa 
tiste, ki so vezane tudi na 
medsebojne človeške odno
se.

Team je kakršnakoli oblika 
ozkega sodelovanja. Ta izraz 
uporabljamo že, ko so med 
predpostavljenimi in podreje
nimi vzpostavljeni dobri med
sebojni odnosi, pa tudi pri 
uspešnem sodelovanju delav
nih skupin, pa kolegi enake
ga področja.

Nekateri trdijo, da je team 
organizacijsko vodena skup
nost strokovnjakov, ki so 
vključeni v realizacijo neke 
naloge. Ta skupina ima več 
strokovnega znanja in delov
nih možnosti, kot pa bi jih 
lahko imel samo posameznik.

SKUP RAZLIČNIH 
STROKOVNIH PROFILOV

Team je delovna skupina, 
ki je običajno ustanovljena 
za določeno obdobje, lahko 
pa je tudi stalna. Sestavljena 
je iz strokovnjakov različnih 
področij z namenom, da 
opravijo določeno nalogo, ki 
je posameznik ne more sam 
izvršiti.

Teamsko delo zahteva po
sebno prevzemanje odgovor
nosti. Naloga je zaupana sku
pini, ki se po organizacijski 
obliki razlikuje od ostalih de
lovnih mest. Karakteristike 
te skupine so vidne v polo
žaju posameznika znotraj ti
ma, v vlogi vodje teama in v 
položaju predpostavljenega, 
ki mu je ta skupina dodelje
na.

V teamu lahko sodelujejo 
sodelavci istega sektorja ali 
pa iz povsem različnih sek
torjev — vendar v timu po
sameznik nima svojega služ
benega naslova — temveč 
vlada v teamskem delu po
polna enakopravnost, vsi 
imajo iste pravice in enake 
dolžnosti.

PRVI MED ENAKIMI
Vodstvo teama je poverje

no enemu od članov. Kot 
vodja te formirane skupine 
je »prvi med enakimi«, ven
dar pa ne opravlja funkcije 
predpostavljenega. Tudi ne 
nadzoruje ostalih članov pri 
strokovnem delu, ne daje na

vodil ali kritizira in deli pri
znanja. Svojega mišljenja ne 
sme vsiljevati.

Team kot celota mora biti 
podrejen določeni osebi v 
podjetju, ki nastopa nato kot 
predpostavljena oseba. Le-ta 
je lahko oseba, ki je sprožila 
formiranje tima, ali pa oseba, 
ki jo določi vodstvo podjet
ja na osnovi njenih kvalifika
cij. Le-ta je tudi odgovoren 
za vodenje teama, le-ta pa mu 
odgovarja za svoje delo.

»TIMSKI DUH« OSNOVA 
ZA SODELOVANJE

Delati v »timskem duhu« 
pomeni upoštevati enaka pra
vila. Psihološko razpoloženje 
znotraj teama mora spodbu
jati vse člane teama k iska
nju novih možnosti sodelova
nja za ostalimi.

Sodelovanje v teamu pome
ni tovarištvo in določeno 
omejitev lastne akcije svo
bode. Vsak član teama mora 
dati svoje znanje v izkorišča
nje celotni ekipi. Kdor se 
želi izkazati kot individualna 
osebnost ni primeren za so
delovanje.

Sodelovanje je v popolni 
anonimnosti: nihče nič ne pri
dobi ali izgubi zaradi svojega 
doprinosa. Vsak član teama 
mora brez superiornosti po
slušati mišljenje drugih čla
nov, on pa se mora osvobo
diti ideje delokroga.

Vse kar je grupa opravila 
v zvezi z zadano nalogo je 
sad skupnega dela. Isto velja 
tudi za morebitne pohvale 
(ali pa graje), ki pripadajo 
slehernemu članu teamske 
skupine.

DOLGOTRAJNI PROCES 
VZGOJE

Teamsko delo je posebna 
»zmes« samostojnega mišlje
nja in dela posameznikov. 
Navedene predpostavke za 
uspešno delo v »timu« so v 
ostrem nasprotju z indivi
dualnim pojmovanjem, ki je 
usmerjeno na lastno smer 
delovanja.

Psihično preorientacijo v 
tem pogledu ne dosežemo z 
ukazi, pa tudi ne s samo or
ganizacijo. Le dolgotrajen 
proces vzgoje in razvoja bo 
lahko usposobil sodelavce 
različnih profilov za uspešno 
sodelovanje v teamskem delu.

GLAS SATURNUSA 13



Mraz in dež sta nas spomnila, da se bliža zima in da je 
zato potrebno pogledati, če smo nanjo pripravljeni, da nas 
ne bo ovirala pri delu ali bivanju v svojih domovih. Lotimo 
se pravi čas čez leto pobitih šip pa tudi dragocenega mate
riala in raznih strojev, ki smo jih postavili pod kap. Saj vsa
ka TOZD ve, kaj je njeno, ali ne!

Družbeni dogovor 
o vzdrževanju 

gorskih postojank
V juliju je bil sklenjen samoupravni sporazum, ki je iz

rednega pomena za vso našo slovensko javnost in ne le za 
planinstvo.

SATURNUŽANI — 
IZKORISTITE!

Stari in bodoči smu
čarji, če želite zame
njati ali dopolniti svo
jo smučarsko opremo, 
boste to lahko naredi
li na cenen in prijeten 
način na I. smučar
skem sejmu rabljene 
opreme Saturnusa, ki 
bo 28. in 29. oktobra 
ob 15.30 uri na dvori
šču podjetja pri kole
sarnici. Premislite in 
pridite, ne bo vam žal.

DOPISUJTE
V

GLAS SATURNUSA

Agregat kot opozorilo na črne dni našega elektrogospodar
stva. V redukcijah smo si z njim veliko pomagali čeprav nam 
zaleže le za eno desetino skupne porabe elektro energije. 
Vendar z gospodarnim izkoristkom in skrajnim varčevanjem 
nam zaleže veliko več. Sedaj dobiva temelje in svoj stalni 
prostor v prehodu. Ob njem bosta še dva kompresorja za 
potrebe v TOZD tovarni avtoopreme.

Planinci zaključujemo sezono
Planinske postojanke se zapirajo, dnevi so vse krajši hladne sapice pa vse večkrat di

šijo po naglo bližajoči zimi. Planinska sezona se končuje.

Če se na hitro ozremo na
zaj, ugotovimo, da je postav
ljeni program izpolnjen. Da 
ni bilo še večje množičnosti 
je krivec vreme, ta nam je 
ponagajal večkrat kot druga 
leta. Nekajkrat se je zgodi
lo, da je bilo na dan izleta 
čudovito vreme, prej pa je 
več dni deževalo in mnogim 
vzelo pogum. Tako je bilo z 
izletom na Triglav, potem na 
Škrlatico, tura v Kamniške 
pa se je končala že na sed
lu, kjer so planinci doživeli 
divji snežni metež sredi si
cer izredno vročega avgusta. 
V oktobru imamo v programu 
še izlet na Mirno goro, v 
neznano in če bo mogoče 
bomo šli še na Mangart, ki 
smo ga vsled slabega vreme
na —edinega letos — pre
skočili. Preostali prosti čas 
pa, če bo oktober suh, bo
mo izkoristili za delo pri ko

či na Mali planini katero so 
člani kolektiva letos pogosto 
koristili za letni dopust ali 
pa za izlete čez nedeljo. Ker 
nam je lastnik koče obljubil, 
da bomo drugo leto lahko 
najemno pogodbo podaljšali, 
bi radi čimpreje uredili stra
nišče in nekatere druge 
stvari, da bo bivanje v zim
skih dneh prijetno, pa tudi 
za drugo leto je že zdaj 
precejšnje zanimanje.

Prijetni napredek v delova
nju društva smo naredili pri 
vodičih. Vse bolj se pojavlja
jo nova imena, ki bodo po
stopno začeli prevzemati 
glavno breme delovanja v 
društvu. Povečalo se je tudi 
članstvo, in sicer je letos 
obnovilo več kot 180 članov 
letno članarino, od teh pa se 
je v društvo na novo včlani
lo čez 70 članov. Nerazumlji
vo se nam zdi, da se nekate

ri člani kolektiva, ki tudi že 
vrsto let zahajajo v hribe ne 
vpišejo v naše društvo. Tako 
bi nam še bolj uspevalo op
ravljati temeljno poslanstvo 
delovanja za delovne ljudi. 
Letos smo v društvu odprji 
svoj žiro račun, kar smo dolž
ni po statutu in kar nam 
omogoča lažje delovanje. Ker 
smo tako prenesli sreustva, 
ki nam so bila odobrena s 
strani kolektiva odvedli na 
svoj žiro račun, so člani 
športnega društva Saturnus 
napačno razumeli, kot, da se 
s tem ločujemo od njih. To 
pa ni res, in kot vsako leto 
bomo tudi za letos pred de
lovnim kolektivom poročali 0 
našem delu in sredstvih kako 
in za kaj smo jih porabili, f 
športnimi sekcijami pa želi
mo še naprej plodno delova
ti in zadovoljevati potrebe 
delovnih ljudi po rekreaciji s 
hojo v gore.

Naraščajoči obisk delovnih 
ljudi in občanov v sloven
skem gorskem svetu zahteva 
večje zmogljivosti visokogor
skih planinskih postojank in 
bolj urejene, zavarovane in 
na novo utrte gorske poti. 
Visokogorske planinske po
stojanke in pota so zaradi 
sodobnega ritma življenja in 
dela čedalje bolj pomembni 
rekreacijsko-kulturni pa tudi 
narodnoobrambni objekti za 
družbeno skupnost in gospo
darstvo. Zato je potrebno, da 
se sredstva za njihovo sa
nacijo, vzdrževanje in gradi
tev, oziroma za njihovo ob
ratovanje, izboljšavo in ve
čanje zmogljivosti, zaradi šir
šega družbenega pomena, 
združeno zagotavljajo za do
ločeno časavno obdobje skla
dno z razvojem gospodarstva 
in družbenih dejavnikov v 
SR Sloveniji.

To je bilo temeljno vodilo 
podpisnic samoupravnega 
sporazuma, ki so:

1. Izvršni svet skupščine 
SR Slovenije

2. Telesnokulturna skup
nost SR Slovenije

3. Planinska zveza Slove
nije

4. Skupnost slovenskih ob
čin

5. Skupščine občin in me
sta Ljubljane

6. Glavni štab za splošni 
ljudski odpor Slovenije

7. Predsedstvo republiške
ga sveta zveze sindikatov 
Slovenije

8. Gospodarska zbornica 
Slovenije

Podpisniki tega sporazuma 
bodo združevali sredstva za 
financiranje sanacij, poveča
nja zmogljivosti, vzdrževanja 
in gradnje visokogorskih pla
ninskih postojank z nadomor- 
sko višino nad 1000 m, do 
katerih ni možen neposreden 
dostop po cesti ali s kabin
sko žičnico.

Družbeni dogovor pa ne 
zavezuje le podpisnikov, 
temveč tudi vsa planinska 
društva, da s svojim prosto
voljnim delom in finančnimi 
sredstvi pomagajo realizirati 
ta dogovor.

S. G. Naši planinci na strehi sosede Avstrije, na 3798 m visokem Grosglocknerju
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Suhi slalom 
na Mali planini

Rodila se je nova športrtorekreativna oblika smučarske 
smeri in moram priznati, da ni slaba. »Suhi slalom« je odlič
no nadomestilo za pravi slalom, če upoštevamo predvsem 
t0. da tekmovalec nabira kondicijo, da se tekmovanje dogaja 
v lepi prirodi in gorskem zraku, in da obdržimo nekakšen 
stik — po vseh teh dopustih, morjih, kopanjih, sončenju, 
vročini in pivu — s to našo ljubo smučarijo. Saj tukaj ne 
9ra toliko za tekmovanje in rezultate, kolikor za razvedrilo 
'n sprostitev ter zabavo.

Suhi slalom je bil pri nas izveden zdaj prvič, toda v nizu 
nadaljnih. Udeležba je resda bila bolj skromna, vendar je 
vsak začetek težak, in sem prepričan, da bo drugi bolj za
stopan, zlasti imam v mislih naš nežni spol.

Kar pa zadeva piknik oziroma golaž, ki ga je skuhal »tar- 
deč«, pa nimam besed. Bil je odličen. Kako tudi ne, saj je 
strokovnjak, imel pa je tudi dva pomočnika — mojstra. Sku
hali so golaž kar v loncu in bilo ga je za vse dovolj. Upam, 
da bo drugo leto to opravil v visečem kotlu, kjer se da 
skuhati tudi za 100 ljudi.

Na splošno pa so moje ugotovitve glede suhega slaloma 
zelo ugodne. Bilo je lepo vreme, kar je porok za dobro po
čutje vseh, ki so se ta dan potrudili in prišli iz dolinske 
ntegle v ta naš ljubi gorski svet. Za dobre jedce je bilo 
obilno poskrbljeno, saj je bilo po golažu še nekaj »malen
kosti« na žaru, kaj, pa ne povem.

Tekmovanje je bilo dobro pripravljeno in progra, katero 
j® vsak tekmovalec pač pretekel, kakor je vedel in znal, ni 
bila pretežka, pa tudi prelahka ne. Jaz sem bil na primer 
na koncu »čist hin«, tako, da me je celo pes — lep kužek

polizal. In končno ta suhi slalom le ni bil čisto »suh«.
O. N.

Rekreacija
. Moderni tempo življenja 
'n prezaposlenost na delov- 
nein mestu narekuje vedno 
Več_ gibanja v naravi in na 
svežem zraku. Vzporedno s 
Jem pa se kaže tudi potre- 
03 po aktivni fizični in psi- 
mcni sprostitvi. Znanstveniki 
vsega sveta, predvsem pa 
zdravniki, vedno bolj priporo
či® kolesarjenje kot giba- 
nje, ki se vrši v naravnem 
okolju, na svežem zraku. 
Hredvsem pa je kolesarjenje

bhPoročljivo tudi zato, ker 
Z|vlja vse mišične skupine, 

l zelo veliki meri tudi dl- 
a?- Zaradi zelo ugodnega 
Phva kolesarjenja na celot- 

J olovekov organizem, se je 
estna zveza za telesno kul- 

1y0 odločila, da organizira 
,'m kolesarjenje pod ge- 
°m »Kolo — zdravo telo!« 
Tudi ml v Saturusu smo 

ak PrikijučiM tej Ljubljanski
Pint i kl pa J° J® na žalost 
(j.Oulo slabo vreme, zato tu- 
j. m bila udeležba naših Iju- 
Dr jakšna, kot smo si jo 
Ših i.tav*iah- Verjetno bo na- 
_.n ljudi več na naši inter- 
ar,|Prireditvi, ki bo na 22 km 
Qo|9i progi.
,0AMe »Kolo — zdravo te
in' Pa se je skupaj udeleži- 
0 1400 ljudi.

USPEŠEN START
Mali nogomet — kot izra

zito športno-rekreativna pa
noga ima iz leta v leto več 
privržencev. Po podatkih, ki 
so nam na razpolago, se tek
movanj v malem nogometu 
udeležujejo vsi kolektivi v na
ši občini.

Tudi naši mladi fantje so 
letos uspešno startali. V 
prvem kolu so premagali Pa
pirnico Vevče s 7:3 in so 
trenutno na tretjem mestu z 
enakim številom točk kot 
prvi. Želimo jim še več 
uspešnih srečanj tako, da bo 
ime Saturnus zapisano v vr
hu občinske lige, kar letos 
ne dvomimo, saj so fantje 
resno startali.

TENIS
Za zaključek igralnih ur te

nisa v športnem parku Ko
deljevo smo organizirali prvo 
odprto prvenstvo Saturnusa. 
Prijavilo se je 12 igralcev. 
Borbe so zelo napete in ize
načene. Tekmovanje je v te
ku. O končnem zmagovalcu 
in vrstnem redu bomo poro
čali v naslednji številki.

KOŠARKA
Košarkarji so zaključili svo

je maratonsko tekmovanje v 
Trim ligi Ljubljane. Zasedli 
so 21 mesto od 30 sodelu
jočih. Na oko solidno, ven
dar si želimo v zimski ligi 
še boljših rezultatov, saj bo
do ekipe razdeljene v kako
vostne razrede, kar bo vse
kakor bolj realno.

* * *

NOGOMET
S prvenstvom v sindikalni

vf/ /mrm mummmtm z y/ mm m um;ru'\\
S SSf/Mt -. M - j*

- -
•v;

L ■ H vlfcr

KlllrMčL 1»u mmRi

ligi mesta Ljubljane so pri
čeli tudi naši veliki nogome
taši, ki pa v prvih kolih niso 
imeli sreče, toda že v četr
tem kolu se jim je odprlo in 
premagali so Tiki kar s 4:0. 
Želimo jim še več takih 
zmag in borbene igre za bar
ve našega Saturnusa.

GLAS SATURNUSA, glasila delovnega kolektiva tovar
ne Saturnus, Ljubljana, Ob železnici 16, tel. 44-466 
Ureja uredniški odbor: Slavko Gerlica, Roman Kokalj, 
Inž. Majda Kušar, Franc Dražen, inž. Tomo Perme, Ana
marija Plesničar. Odgovorni urednik: Slavko Gerlica, 
telefon 44-466 — Tiska: Tiskarna Ljubljana — Roko

pisov ne vračamo.
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Tudi tretji 
Ščurkov pohod 

uspel
Letos nas je šlo peš od tovarne do koče na Mali planini 

26. Nekaj se jih je nam pridružilo v Kamniku. Mnogi se 
sprašujejo, zakaj je ta naporen vsakoletni izlet tako dobro 
obiskan.

Sklenili smo, da bo Ščurkov pohod vsako leto v sedanji 
obliki. Predlog, da bi izlet polahkotNi, tako da bi šli peš le 
iz Strahovice (3 ure) ali pa da bi šli s kolesi in podobno, 
so propadli. Ščurkov pohod bo ostal, dokler bo v planincih 
vsaj še trohica volje po premagovanju telesnih naporov. Ker 
je pohod izraz človekove volje, ki jo izraža športno s prema
govanjem težav, pričakujemo, da bo ostal za vedno in vedno 
dobro udeležen.

SPOMINSKE ZNAČKE
Letos so bile prvič pode

ljene spominske značke po
hoda. Izdelali smo tudi pra
vila, po katerih bomo značke 
podeljevali. Zapisano je, da 
prejmejo značko vsi udele
ženci Ščurkovega pohoda, ki 
premagajo pot Saturnus — 
Mala planina peš v skupini. 
Značke so podali tudi štirim, 
ki v koči pripravijo sprejem. 
Popust je tudi pri starosti. 
Tako se moškim udeležencem 
nad 50 let starosti prizna 
prehojena razdalja Saturnus 
— Strahovica za celo pot. 
Ženskam pa nad 45 let sta
rosti. S tem je pohod orga
niziran, da se ga enakoprav
no lahko udeleži vsakdo, ne 
glede na starost. Za enkrat
no udeležbo prejme udeleže
nec navadno značko, za tri
kratno udeležbo srebrno in 
za petkratno zlato. Srebrnih 
značk je letos prejelo 10 
udeležencev, še več bi jih, 
pa pravila ne dopuščajo, ker 
je lani nekaj udeležencev 
skrajšalo pot s prevozom. 
Značke so lepe, edinstvene 
in povsem izdelane doma. 
Največ zaslug, da je značka 
takšna in da je bila hitro iz
delana, imata tov. Pavlič in 
tov. Trinkaus. Njima se jav
no zahvalimo tudi zato, ker 
sta bila pri delu poštena. 
Se čudno sliši, ali ne? Nam
reč v našem Saturnusu mo
raš zraven značk z mitralje
zom pa ti jih še ukradejo. 
Imamo pač veliko strastnih 
zbiralcev, vendar premalo 
strastnih, da bi šli zaradi 
značke na pohod. Tudi to 
nam ugaja.

PODPORA TUDI OD 
SINDIKATA IN BORCEV

Ščurkov pohod ni običajni 
izlet v naravo. Po vsebini 
ima globok človeški in druž
beni pomen. Težavnostna tu
ra v spomin borca In člana 
kolektiva — planinca, ter v 
počastitev praznika vstaje na 
Slovenskem združuje ne le 
dobre hodce, temveč zavest
ne ljudi, ki imajo in cenijo 
bogate človeške vrline. Na 
tem pohodu pridejo do izraza 
vse najbolj bistvene značil
nosti pravega planinca. Lepo
to naše dežele dopolnjujemo 
s pristnim človeškim odno
som, s pristnim planinskim 
vzdušjem, kar ustvarjamo s 
pravim tovarištvom, z nese
bično pomočjo, z obzirnostjo, 
samopremagovanjem, disci
plino, požrtovalnostjo, skrom
nostjo in z naravno sprošče
nostjo. Torej to le ni »božja

pot« ali kaj podobnega, kot 
jo imenujejo nekatri, pohod 
je tudi že prerastel sam 
spomin na našega tovariša 
Ščurka, saj se iz udeležbe vi
di, da je le malo takih, ki 
so njega osebno poznali. Ve
liko udeležencev je od dru
god, kar potrjuje posebno 
privlačnost tega pohoda, pri 
katerem ne gre za odkrivanje 
še neznanih naravnih lepot, 
njegova lepota je globji člo
veški smisel.

Ta globji smisel Ščurkove
ga pohoda tako ocenjujejo 
tudi sindikat in borci kolekti
va. Zato nas vsakoletno pod
prejo s knjižnim darilom in 
spodbudno tovariško besedo 
v zaključnem delu pohoda.

Razumljivo je, da bi se po
hoda radi udeležili še mno
gi. Nekateri se ga ne more
jo zavoljo zdravja, drugi so 
prav takrat na dopustu ali 
z delom zadržani. Tem je 
oproščeno, teže je z onimi, 
ki so zdravi, pa se ga ne 
udeležijo, ker se boje napo
rov. Bojijo se toliko moči po
rabiti za »prazen nič«, kot 
pravijo. Prej so pripravljeni 
žrtovati »denar za spomenik 
Ščurku« kot pa premagati 
svojo notranjo nemoč. Taki 
ne bodo nikoli vedeli za svo
jo telesno vzdržljivost in tu
di približno ne morejo ceni
ti naporov, ki jih vlože v tre
ning naši vrhunski športniki. 
Še bolj nesprejemljive so pa
role, nekaterih, da so za pla
nince planine in skale ne 
pa ravnina. Taki, ki le ča
kajo priložnosti, da zlezejo 
na kak atraktiven vrh, se le- 
potičijo s štampiljkami in 
hvalo, so daleč od pravega 
planinca in jim manjka prav 
to, kar človek dobi na takem 
pohodu.

Ščurkov pohod pa bo ostal 
nekaj posebnega, svoje vrste 
težavnost, ki bo vedno pri
vabljala staro In mlado, da 
za slovenski praznik in za 
obletnico smrti Emila Ščur
ka preizkusijo svojo duhov
no in telesno vzdržljivost.

Za trikratno udeležbo so 
prejeli srebrno značko

1. Marija Zupančič
2. Erika Ornik
3. Margarita Zemljak
4. Viktor Zemljak
5. Marjan Jakop
6. Ive Intihar
7. Zmago Črmelj
8. Franc Oražem
9. Dušan Gerlica

10. Slavko Gerlica
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Od groba na Žalah do koče je dolga pot, preč pa ni prišel noben. Vili je do koče prinesel 
celo dirkalnega konjička
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